
Rapportage onderzoek  
naar dekkend aanbod  
in het samenwerkings- 
verband Utrecht PO



Inleiding
In deze rapportage wordt verslag gedaan van de bevin-
dingen uit de interviews met de directeur-bestuurder 
van het samenwerkingsverband en de directeuren van 
de scholen voor SBO en SO. Gesproken is met:
•  Jetta Spaanenburg  

directeur-bestuurder SWV Utrecht PO
•  Tom Croonenberg en Gijs van Kesteren  

directie SBO Belle van Zuylen (vervanging Marlies Toet)
•  Jolande Bastmeijer en Varenka Bunt   

directie SBO Luc Stevens en SO-3 Lux
•  Cindy Hamers     

directeur SBO De Binnentuin
•  Michelle Hess     

directeur SBO Sint Maarten
•  Pien van Gendt     

directeur SO-3 Rafael
•  Maarten Tromp     

directeur SO-3 De Kleine Prins Utrecht (Ariane de 
Ranitz)

•  Carin van den Akker 
directeur SO-3 De Kleine Prins Utrecht Noord  
(De Schans)

•  Tirza Weigand     
directeur SO-4 Fritz Redl

•  Inge Olivier      
directeur SO-4 Fier

Aanleiding en belangrijkste vragen
Aanleiding voor dit verkennende onderzoek was de 
vraag van samenwerkingsverbanden Utrecht PO en 
Profi Pendi om in beeld te brengen hoe het er voor 
staat met het dekkend aanbod van het samenwerkings-
verband en met name hoe de SBO- en SO-scholen 
hieraan nu bijdragen. Hierna sloten in de loop van 
2022 vijf andere samenwerkingsverbanden zich aan, te 
weten: SWV Unita, SWV Passenderwijs, SWV Zeeluwe, 
SWV de Eem en SWV ZOUT.

Om een beeld te krijgen van het dekkend aanbod in 
de samenwerkingsverbanden zijn richtinggevende  
vragen geformuleerd in zes hoofdrubrieken, aan de 
hand waarvan de gesprekken gevoerd zijn. Dit bete-
kent niet dat al deze subvragen in elk gesprek exact 
aan de orde zijn gekomen. Of soms was er over een 
vraag niets te melden. Daarover vindt u dan niets terug 
in de rapportage. 

1. Doelgroepen
Voor welke doelgroepen/leerlingen biedt de school 
onderwijs? Worden alle leerlingen met een passende 
TLV aangenomen? Welke leerlingen kan de school niet 
bedienen? Zijn er trends te zien met betrekking tot 
(nieuwe) doelgroepen? Wordt de doelgroep verbreed 
(bijvoorbeeld met groepen die voorheen niet geplaatst 
werden of in het SBO ook leerlingen die eigenlijk ook 
in SO toelaatbaar zouden kunnen zijn of in SO leerlin-
gen die eigenlijk in een ander cluster geplaatst zouden 
kunnen worden)? 

2. Aanbod voor leerlingen van de eigen school, voor 
andere scholen en voor het samenwerkingsverband 
Wat zijn de belangrijkste kenmerken van het aanbod 
van de school voor de leerlingen op die school? Wat  
is het specifieke profiel van de school? Zijn er speciale  
klassen, groepen of programma’s voor groepen 
leerlingen (bijvoorbeeld OZA’s, observatiegroepen, 
HB-groepen, autigroepen of specifieke arrangemen-
ten)? Voor welke leerlingen? Wat houden die program-
ma’s globaal in? Wordt daar specifieke expertise voor 
ingezet? Wordt er flexibel gewerkt met bijvoorbeeld 
groepsdoorbroken onderwijs, niveaugroepen, leer-
pleinen, flexibele groepsgrootte, enzovoort? 
Biedt de school ondersteuning aan andere (reguliere) 
scholen? Zo ja, welke vormen (bijvoorbeeld consultatie 
bij vragen van scholen, deskundigheidsbevordering, 
observatie, bijdragen aan diagnostiek, meewerken in 
de groep, co-teaching of crisisplaatsingen)? En aan 
welke scholen dan? Heeft de school daarvoor een 
expertisecentrum of bestaat dat binnen het bestuur of 
werkt de school hiervoor samen met andere scholen? 
Vervult de school taken voor het samenwerkingsver-
band en zo ja, welke? 

3. Basisgegevens
Wat zijn de belangrijkste gegevens met betrekking tot 
de plaats van de school, het schoolbestuur, aantallen 
leerlingen (krimp of groei) en de uitstroom na groep 8? 
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4. Samenwerking / partners 
Is er sprake van gezamenlijke huisvesting of inten-
sieve samenwerking met een andere school? Wordt 
er samengewerkt met andere S(B)O-scholen binnen 
het samenwerkingsverband? Worden er afspraken 
gemaakt over taakverdeling met betrekking tot doel-
groepen? Is er sprake van andere vormen van samen-
werking met S(B)O-scholen? Hoe ziet de samenwerking 
met jeugdhulp/zorg er globaal uit? Is er alleen contact 
met het wijkteam of werken zij echt mee in de klas/
school? Welke organisaties? Hoe ervaart de school de 
samenwerking met het samenwerkingsverband? Welke 
ondersteuningswensen heeft de school nog ten aan-
zien van het samenwerkingsverband? Is er sprake van 
nauwe samenwerking met kinderopvang/IKC? Heeft 
de school direct contact met de gemeente(n)? Waar-
voor en op welke manier? 

5. In-, door- en uitstroom
Wanneer en waar vandaan stromen leerlingen in? Is er 
sprake van toename van de onderinstroom vanuit de 
zorg/KDC’s? Is er (vaak/soms) sprake van doorstroom 
naar een andere SBO- of SO-school of naar zorg? 
Wordt er gericht gestuurd op terugplaatsingen naar 
regulier onderwijs? Of wordt meestal/altijd een TLV 
afgegeven voor de gehele onderwijsloopbaan? Waar 
gaan de leerlingen na groep 8 vooral heen? Zijn daar 
trends of ambities in? Zijn er thuiszitters? Wordt er dan 
goed samengewerkt voor een oplossing? Met wie? Zijn 
er bijzonderheden met betrekking tot grensverkeer? 
 
6. Toekomstverwachtingen en ambities
Zijn er ambities op het vlak van interne kwaliteitsverbe-
tering/schoolontwikkeling/verbreding van doelgroe-
pen? Of op het vlak van externe dienstverlening voor 
reguliere scholen of bundeling van expertise daarvoor? 
Wat is de visie op de rol en positie van de school in de 
beweging naar inclusiever onderwijs? Welke randvoor-
waarden zijn er eventueel benodigd voor de realisering 
van deze ambities? Zijn er huisvestingswensen? Zo ja, 
welke?

Werkwijze
Het onderzoek is gestart met een gesprek met de 
directeur-bestuurder van het samenwerkingsverband, 
om een beknopt profiel te kunnen maken van het 
samenwerkingsverband. Wat zijn de belangrijkste ken-
merken? Hoe ziet het ondersteuningsaanbod van het 
samenwerkingsverband zelf eruit? Welke ontwikkel- of 
aandachtspunten hebben momenteel de aandacht in 
het samenwerkingsverband? Welke scholen doen mee 
aan het verkennende onderzoek en wie zullen we daar 
spreken? Welke specifieke aandachtspunten zijn er 
eventueel voor de gesprekken met de scholen?
Vervolgens is een ‘startportret’ per school opgesteld, 
bestaande uit openbaar toegankelijke informatie van 
DUO, scholen op de kaart, website van de school, 
schoolplan, enzovoort. Dit portret is, voorafgaand 
aan het gesprek met de school toegestuurd met het 
verzoek om het zo nodig aan te passen of aan te vullen. 

De interviews met de directeuren van de scholen zijn 
online afgenomen. Hiervoor was steeds twee uur per 
school beschikbaar. De gesprekken werden gevoerd 
met één of twee onderzoekers van het NCOJ en/of 
BMC. Incidenteel nam een intern begeleider, gedrags-
wetenschapper, orthopedagoog of een bestuurslid 
van de betreffende school ook deel aan het gesprek. 
De gesprekken zijn opgenomen ten behoeve van de 
rapportage en zijn daarna gewist. 

De opbrengsten van de gesprekken zijn vervolgens 
beschreven in een rapportageformat, conform de 
zes boven beschreven rubrieken. Dat moest voldoen 
aan verschillende eisen. Het moest beknopt zijn, om 
overzicht te kunnen bieden van alle scholen, maar het 
moest ook ruimte bieden aan specifieke kenmerken 
of visies. Het moest eenvormig zijn, maar toch ook een 
voor de school herkenbaar en typerend beeld schetsen. 
De scholen kregen de rapportage over het gesprek 
eerst zelf te zien voordat er terugkoppeling plaats vond 
naar het samenwerkingsverband. Niet alle scholen 
hebben gebruik gemaakt van de mogelijkheid, ook na 
herhaalde oproep, om de rapportage tegen te lezen 
en daar waar nodig aan te passen of informatie toe te 
voegen. 
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Op basis van deze formats is een samenvattend beeld 
geschetst met betrekking tot vijf van deze zes rubrieken 
(de basisgegevens geven geen aanleiding tot samen-
vatting). Op basis daarvan zijn vraagpunten en aanbe-
velingen voor het samenwerkingsverband opgesteld. 
En tenslotte is er ook een aantal aandachts- of  
bespreekpunten voor de bredere regio Midden  
Nederland (de zeven samenwerkingsverbanden die 
meedoen aan dit onderzoek gezamenlijk) geformuleerd. 

Opzet van deze rapportage
1 Beknopt profiel van het SWV Utrecht PO
2 Profielen van de scholen voor S(B)O:
 o SBO Sint Maarten
 o SBO De Binnentuin
 o SBO Luc Stevensschool
 o SBO Belle van Zuylen 
 o SO-3 Rafael
 o SO-3 Lux
 o SO-3 De Kleine Prins Utrecht (Ariane de Ranitz) 
 o SO-3 De Kleine Prins Utrecht-Noord (De Schans)
 o SO-4 Fritz Redlschool 
 o SO-4 Fier 
3  Samenvattend beeld van het aanbod van het  

samenwerkingsverband 
4  Vraagpunten en aanbevelingen voor het  

samenwerkingsverband 
5  Aandachts- en discussiepunten voor de regio  

Midden Nederland 
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1  Beknopt profiel van het  
samenwerkingsverband 

Kenmerken van het samenwerkingsverband 
Motto:

“ Goed voor elkaar!”
Ons motto is ‘goed voor elkaar’. Dit betekent dat wij 
de samenwerking met scholen en schoolbesturen, 
kernpartners, ouders en kinderen heel belangrijk vin-
den. Het betekent ook dat wij expertise en middelen 
optimaal in willen zetten voor kinderen die iets extra’s 
nodig hebben in het onderwijs.

Het samenwerkingsverband is een vereniging, met 
een directeur-bestuurder. De ALV fungeert als intern 
toezichthoudend orgaan. 
Het samenwerkingsverband werkt volgens het ‘leer-
ling- of expertisemodel’. Het samenwerkingsverband 
heeft een samensturende organisatiestructuur, waarbij 
iedereen van de inhoud is én iedereen ondersteunend 
is aan de inhoud. Naast onze circa 30 consulenten, 
voornamelijk schoolpsychologen en orthopedagogen, 
die werken in vijf TPO’s (Teams Passend Onderwijs) 
op de verschillende scholen, en de toelaatbaarheids-
commissie werken we met themaverbinders en een 
kernteam. Themaverbinders werken vanuit de thema’s: 
onderwijs en jeugdhulp, handelingsgerichte diagnos-
tiek/handelingsgericht arrangeren, dekkend aanbod en 
doorgaande lijn. De twee kernteamleden hebben naast 
bovenstaande thema’s ook de thema’s kennisdeling, 
kwaliteit, samenwerking met ouders en inclusie ver-
deeld. De collega’s van het secretariaat en de collega’s 

met een beleidsondersteunende functie werken samen 
in het Team Ondersteunende Diensten. 

In de stad werkt het samenwerkingsverband met haar 
kernpartners aan passend onderwijs. Dit noemen we 
de kernpartneraanpak. Het betekent dat we onderwijs 
en zorg samen met de partners zo dicht mogelijk op 
de school en in de wijk van de leerling organiseren. 
Kernpartners van de Utrechtse basisscholen zijn het 
buurtteam, jeugdgezondheidszorg, leerplicht en het 
SWV Utrecht PO. Het samenwerkingsverband werkt in 
één gemeente: de gemeente Utrecht.

Oordeel van de Inspectie over het samenwerkings-
verband (16-07-2020):
Onderwijsresultaten  Voldoende 
Kwaliteitszorg en ambitie Geen samenvattend oordeel 
Financieel beheer  Voldoende 

Ondersteuningsaanbod in / vanuit het  
samenwerkingsverband 
•  De basisscholen binnen SWV Utrecht PO en hun 

schoolbesturen hebben uitgesproken dat zij zich 
gezamenlijk verantwoordelijk voelen voor de 
kwaliteit van de basisondersteuning in de stad, 
de Sterke basis. Waarom we ons in Utrecht geza-
menlijk inzetten voor deze sterke basis hebben we 
beschreven in een visienotitie. Ook lees je hierin de 
25 afspraken die we met elkaar maakten over deze 
sterke basis.

•  Wanneer de school een vraag heeft die de sterke 
basis lijkt te overstijgen, kan de school een start
gesprek aanvragen met één van de consulenten 
passend onderwijs. Met het startgesprek biedt het 
SWV Utrecht PO scholen de mogelijkheid om op 
een laagdrempelige manier te sparren over het pas-
send handelen van leerkrachten bij een specifieke 
ondersteuningsvraag van een (cluster) leerling(en). 
Het doel van het startgesprek is om overzicht, in-
zicht en in indien mogelijk ook uitzicht te krijgen.  
Het SWV Utrecht PO biedt scholen de mogelijkheid 
om als vervolg op het startgesprek een traject  
Analyse & Ondersteuning (A&O) in te zetten, 

- 31.000 leerlingen
- 131 scholen
- 18 besturen
-  1 gemeente: Utrecht
- Deelnamepercentage SBO: 2,16%
- Deelnamepercentage SO: 1,68%
- 4 SBO-scholen en 6 SO-scholen
- Directeur-bestuurder: Jetta Spaanenburg 
www.swvutrechtpo.nl
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waarbij de consulent gericht meedenkt over de 
beste vorm van ondersteuning. Binnen dit traject 
verkent de consulent, met school, ouders en overi-
ge betrokkenen, de hulpvraag nader met als doel 
de hulpvraag en de vervolgstappen te verhelderen 
en bepalen. Ook kan de consulent een kortdurende 
interventie inzetten die gericht is op het versterken 
van de leerkracht of de intern begeleider.

•  Wanneer de sterke basis voor een leerling of een 
cluster leerlingen ontoereikend (b)lijkt, kan de 
school een arrangement extra ondersteuning 
aanvragen. De consulenten arrangeren zelf, han-
delingsgericht, dichtbij de scholen en dichtbij de 
leerlingen. Arrangementen zijn, zoveel als mogelijk, 
gericht op het versterken van de leerkracht en de 
school, waardoor de tijdelijke inzet van extra onder-
steuning verduurzaamd wordt. 

•  Op 4 oktober 2018 is het plan van aanpak ‘Verster-
ken van onderwijs aan meer en hoogbegaafde 
leerlingen binnen SWV Utrecht PO’ vastgesteld. Dit 
plan van aanpak is een uitwerking van de visie op 
meer- en hoogbegaafdheid die we, met de school-
besturen en kernpartners, schreven. Het volgende 
aanbod is, onder meer, voortgekomen uit dit plan 
van aanpak:

 -  Op vier reguliere Utrechtse basisscholen wordt 
voltijds hoogbegaafdenonderwijs geboden 
voor hoogbegaafde leerlingen die meer nodig 
hebben dan binnen het reguliere onderwijs ge-
boden kan worden, waarvoor de toeleiding via 
SWV Utrecht PO verloopt.

 -  Op drie reguliere Utrechtse basisscholen zijn er 
deeltijdgroepen voor meer- en hoogbegaafde 
leerlingen: de Magisgroep. Dit zijn boven-
schoolse groepen, waar leerlingen vanuit de 
wijk tijdelijk één dag per week naartoe gaan om 
samen te werken aan het versterken van vaardig-
heden. Hierbij is voortdurend aandacht voor de 
versterking van de eigen leerkracht en de eigen 
school.

 -  Er is een HB+groep waar onderwijs en de 
aanvullende jeugdhulp samenwerken aan het 
aanbod voor leerlingen waarbij sprake is van 
een combinatie van onderwijsbehoeften op het 
gebied van hoogbegaafdheid en een hulpvraag 
die voortkomt uit deze hoogbegaafdheid, zoals 
een vraag op het gebied van gedrag en/of prik-
kelverwerking.

  -  Professionals vanuit de verschillende groepen 
voor meer- en hoogbegaafde leerlingen en het 
SWV vormen samen het stedelijk Expertise-
team Hoogbegaafdheid. Hun missie is om de 
HB-basis op alle Utrechtse basisscholen te ver-
sterken door het geven van advies en het delen 
van expertise.

•  Het gespecialiseerd onderwijs is nauw betrokken 
bij het SWV. De directeuren van de S(B)O-scho-
len en het SWV spreken elkaar regelmatig in het 
zogenaamde S(B)O-directieoverleg. Het SWV heeft 
samen met de gespecialiseerde en reguliere scho-
len een werkagenda verbinding regulier-speciaal, 
waarbij er middels verschillende ambities. De ortho-
pedagogen van de gespecialiseerde scholen zijn 
aangesloten bij het Expertisenetwerk van het SWV 
en overleggen intensief met het SWV bij (potenti-
ele) verwijzingen. Ook voert de TLC van het SWV 
jaarlijks samenwerkingsgesprekken met de gespeci-
aliseerde scholen, waar zij onder andere verkennen 
welke leerlingen kunnen doorstromen naar een 
minder gespecialiseerde vorm van onderwijs. 

•  De Kleine Prins (SO-3) en de Fritz Redlschool (SO-4) 
hebben een Expertisecentrum met Ambulant  
Begeleiders, die expertise bieden op scholen  
vanuit een arrangement extra ondersteuning op 
basis van een raamovereenkomst met het SWV.  
Ook werken ambulant begeleiders vanuit de  
expertisecentra in de TPO’s van het SWV en organi-
seren we ontmoetingen tussen beide centra en de 
consulenten van het SWV.

•  Op 3 van de gespecialiseerde scholen zijn onderwijs- 
zorggroepen (OZA) te vinden, waar een combina-
tie van speciaal (basis)onderwijs en jeugdhulp het 
mogelijk maakt om jonge leerlingen van 4 tot 7 jaar 
en hun ouders of verzorgers in een vroeg stadium te 
sterken in hun ontwikkeling. 

•  Voor kinderen van 2 tot 4 jaar biedt Team Jonge 
Kind, consulenten van het SWV, begeleiding in de 
kinderopvang om hen goed voor te bereiden en te 
begeleiden bij de overstap naar het basisonderwijs. 
Hierbij is aandacht voor het versterken van de peda-
gogisch medewerkers ten behoeve van duurzame 
ontwikkeling en is het mogelijk om tijdelijk extra 
ondersteuning te arrangeren voor peuters. Ook hier 
is de kernpartneraanpak vroegschoolse educatie 
ondersteunend.
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•  Voor kinderen van 4 en 5 jaar oud, die specifieke 
ontwikkelingsvragen stellen, zijn op meerdere 
plekken in de stad verbindingsgroepen ingericht, 
waar zij – als integraal onderdeel van de basisschool 
– aanbod krijgen voor een kansrijke start in het 
basisonderwijs. Het gaat hier om kinderen waarbij 
de beginnende leervoorwaarden nog niet voldoende 
ontwikkeld zijn, maar wel de potentie hebben om 
met de nodige ondersteuning kansrijk te starten  
in het regulier onderwijs. Leerkrachten en peda-
gogisch medewerkers werken nauw samen op  
deze groepen. 

•  Het delen van kennis en expertise is belangrijk  
voor ons. In de digitale bibliotheek op onze  
website staat informatie over verschillende thema’s 
als handelingsgericht werken, traumasensitief  
lesgeven en inclusie. 

•  Het SWV is aangesloten bij het stedelijk Dyslexie 
Advies Team en de digitale bibliotheek van het 
SWV fungeert als vindplaats voor alle relevante 
informatie over de ketenzorg dyslexie in Utrecht.

•  In samenwerking met de Hogeschool Utrecht 
en de Marnix Academie ontwikkelt het SWV een 
curriculum voor het opleiden van nieuwkomers
specialisten. Dit curriculum is bedoeld voor zowel 
leerkrachten, intern begeleiders als consulenten van 
het SWV. 

Ontwikkel- of aandachtspunten van het 
samenwerkingsverband 
•  Het samenwerkingsverband heeft een Werkagenda 

opgesteld voor de toekomst, met 4 actielijnen en 
8 ambities. De hoofdlijn is het delen van expertise 
door samenwerking; tussen regulier en speciaal 
onderwijs, tussen s(b)o onderling, enz. Ook wil men 
een beweging naar meer inclusie. 

  o  Verbinding regulier - speciaal 
doorontwikkeling overstaparrangement

  o  Samenwerking onderwijs en jeugdhulp 
intensivering beleidsmatige en bestuurlijke 
afstemming

  o  Samenwerking onderwijs en jeugdhulp 
collectieve jeugdhulp in het speciaal onderwijs

  o  Ontwikkelrecht van kinderen  
instroom kinderen met voorheen een vrijstelling 
in so 3

  o  Ontwikkelrecht van kinderen 
beweging naar nul vrijstellingen

  o  Beweging naar inclusie    
planmatig toewerken naar inclusie in samenhang 
met stedelijke en landelijke ontwikkelingen

  o  Beweging naar inclusie    
inclusieve onderwijshuisvesting

  o  Dekkend aanbod     
onderzoek naar dekkend aanbod in de regio

•  Er is een Werkgroep Verbinding regulier – speciaal, 
die nadenkt over de samenwerking tussen het  
regulier en speciaal onderwijs, één van de onder-
delen van de Werkagenda. Het overstaparrange-
ment maakt hier deel van uit. 
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Voor dit onderzoek zijn alle scholen voor gespeciali-
seerd onderwijs uit het samenwerkingsverband be-
vraagd middels een semigestructureerd interview.  
Op basis van deze gesprekken zijn schoolportretten 
opgesteld. Deze schoolportretten zijn teruggekoppeld 
aan de scholen met het verzoek eventuele onjuist-
heden te corrigeren. Deze feedback is vervolgens 
verwerkt. Hieronder vindt u een weergave van deze 
gesprekken. Bedenk hierbij dat het gaat om de op-
vattingen van de individuele scholen. Deze kunnen  
ook afwijken van die van het samenwerkingsverband. 

• SBO Sint Maarten
• SBO De Binnentuin
• SBO Luc Stevensschool
• SBO Belle van Zuylen 
• SO-3 Rafael
• SO-3 Lux
• SO-3 De Kleine Prins Utrecht (Ariane de Ranitz) 
• SO-3 De Kleine Prins Utrecht-Noord (De Schans)
• SO-4 Fritz Redlschool
• SO-4 Fier

2.  Profielen van de scholen  
voor SBO en SO
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Uitstroom in percentages: 

Doelgroepen
Sint Maarten biedt onderwijs aan leerlingen die op het 
leergebied niet meekomen in het regulier onderwijs. 
De school heeft veelal te maken met leerlingen met 
een beneden gemiddelde intelligentie. Het IQ valt 
meestal tussen de 60 en de 85. De populatie van de 
school betreft veel leerlingen met een taalachterstand. 
De school geeft aan daarom veel expertise te hebben 
ontwikkeld op dit gebied. Deze expertise zorg er-
voor dat leerlingen die wellicht ook zouden passen in 
SO-2-onderwijs, op de school kunnen blijven met een 
aanvullend arrangement SO-2.

Sint Maarten neemt bijna alle leerlingen met een pas-
sende TLV aan. Bij twijfel gaat Sint Maarten in gesprek 
met andere scholen, vaak SO, om een passende plek 
te vinden. Wanneer de school leerlingen niet aan-
neemt, heeft dit vaak te maken met gedragsproblema-
tiek. Sint Maarten kan eigenlijk leerlingen met externa-
liserend probleemgedrag niet goed bedienen. Deze 
leerlingen zouden volgens de school beter passen in 
SO-4 scholen, maar doordat deze scholen vol zitten, 
vangt Sint Maarten de leerlingen soms wel (langer) op. 
Dit is voor de leerling en de school niet wenselijk. 

Sint Maarten ziet dat er groei is in het aantal leerlingen 
met een migratie-/vluchtelingenachtergrond en een 
trauma. De school geeft aan niet de expertise te heb-
ben om deze leerlingen optimaal te bedienen wat leidt 
tot handelingsverlegenheid. Ook ziet de school een 
steeds grotere groep leerlingen die op latere leeftijd 
naar Nederland zijn gekomen, waardoor ze een grote 
taalachterstand hebben. Deze leerlingen functioneren 
soms op een lager niveau dan de klas waarin ze instro-
men, wat ook uitdagend is voor de school. 
Bovendien zijn er meer laag functionerende leerlingen 
met ASS. 

Aanbod 
Voor de leerlingen van de eigen school
Sint Maarten maakt gebruik van het leerstofjaarklas-
sensysteem. Daarnaast heeft de school combina-
tiegroepen, omdat dit het makkelijker maakt om de 
niveaus van leerlingen bij elkaar te plaatsen. 

Sint Maarten geeft aan expertise te hebben in gedrags- 
en taalontwikkeling. Ook bieden zij goede ondersteu-
ning op het gebied van rekenen. De school benoemt 
een sterk basisaanbod en differentiatiemogelijkheden 
te hebben binnen de klas. Daarnaast kunnen zij extra 
ondersteuning buiten de klas bieden. Bovendien heeft 
Sint Maarten ook een plusaanbod. Dit zijn praktische 
vakken en vaardigheden op het gebied van creativiteit, 
kunst en cultuur. 

Voor andere (reguliere) scholen (in het samenwerkings-
verband, de gemeente, binnen het bestuur)
Sint Maarten vervult geen taken voor het  
samenwerkingsverband. 

Basisgegevens
Plaats: Utrecht
Bestuur: KSU

Aantal leerlingen nu: bijna 165  
Er is in de afgelopen jaren sprake van wisselende groei 
en krimp.

SBO Sint-Maarten
Samenwerkingsverband Utrecht PO

■ PrO: 45%
■ VSO: 5%
■ VMBO-b: 45%
■ VMBO-k/tl: 5%

2019-2020 2020-2021 2021-2022 2022-2023

148
160

153
165
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Samenwerking / partners 
Vanuit het samenwerkingsverband komen alle SO- en 
SBO-directeuren af en toe rondom de tafel. Dit kan 
zowel informerend als beleid uitzettend zijn. Daarnaast 
hebben SBO-scholen ook regelmatig zelf overleggen. 
Dit contact gaat met name over aannamebeleid rond-
om leerlingen en leerlingen die overstappen. Contact 
met SBO scholen op landelijk niveau gebeurt alleen via 
de sectorraad. Er zijn geen afspraken tussen SBO-scho-
len over taakverdeling m.b.t. doelgroepen, hoewel het 
gesprek hierover volgens Sint Maarten wellicht wense-
lijk is. 
De samenwerking met de jeugdhulp startte toen coro-
na uitbrak, en dit werkt nog steeds niet goed. Het kost 
veel tijd per leerling, en er zijn veel overleggen nodig 
voordat het kind passende hulp krijgt (zowel thuis als 
op school). Zowel het kind als de leerkracht heeft hier 
last van. Er wordt door Sint Maarten geen onderwijs 
geboden op zorglocaties. 

In de samenwerking met het samenwerkingsverband 
geeft Sint Maarten aan dat het lastig is om het gesprek 
te voeren over welke doelgroep de SBO-scholen 
met elkaar willen bedienen en of hierin onderscheid 
gemaakt mag/kan worden per SBO. Daarnaast vindt 
de school dat het samenwerkingsverband op dit mo-
ment te leidend is in welke visie wordt aangehangen, 
bijvoorbeeld met betrekking tot inclusie. Volgens Sint 
Maarten zouden de besturen deze visie met elkaar 
moeten ontwikkelen om meer tot elkaar te komen. 

Vanuit het samenwerkingsverband wordt wel voldoen-
de ondersteuning gegeven en er wordt geluisterd naar 
wat het bestuur aangeeft nodig te hebben. De werk-
wijze van het samenwerkingsverband is de afgelopen 
jaren verbeterd doordat er meer contact is tussen de 
besturen, kwaliteitsmedewerkers en het samenwer-
kingsverband. 

In-, door- en uitstroom
Instroom gaat vaak via een VVE, waarbij de verwijzing 
meestal passend is. Deze kinderen blijven in veel ge-
vallen t/m groep 8 in het SBO. Sint Maarten beoordeelt 
zelf de aanmeldingen op basis van dossiers van de 
VVE. Als de school zegt dat een kind daar past, komt 
het samenwerkingsverband eigenlijk niet meer aan 
bod. Pas als de school twijfelt, worden het samenwer-
kingsverband en de consulent jonge kind erbij betrok-
ken om tot een advies te komen. 

Binnen de stichting zijn zorgen om het afgenomen 
aantal kinderen van 2 tot 4 jaar dat naar VVE-locaties 
gaat. Dit heeft als gevolg dat meer kinderen geen 
voorselectie op het VVE doorlopen en in het regulier 
onderwijs belanden, terwijl zij eigenlijk thuishoren bin-
nen een gespecialiseerde vorm van onderwijs, en grote 
achterstanden opbouwen. Op het moment dat deze 
achterstanden worden opgemerkt, wordt het samen-
werkingsverband ingeschakeld en stroomt het kind, 
vaak (te) laat, in bij Sint Maarten. De achterstanden zijn 
in deze gevallen meestal zo groot dat terugverwijzing 
naar regulier onderwijs vrijwel onmogelijk is.
Daarnaast krijgt de school te maken met kinderen 
die instromen vanuit de VVE, maar die eigenlijk alle 
schoolse vaardigheden missen (o.a. op het gebied van 
taal, communicatie, zelfstandigheid, zindelijkheid). Zo 
wordt het bij voorbaat lastig voor het kind om door te 
stromen naar het regulier onderwijs. 

Sint Maarten ziet dat het aantal afwijzingen in de  
toelating is toegenomen sinds het samenwerkings-
verband de deskundigheidsadviezen uitvoert in plaats 
van de school zelf. Dit komt mogelijk volgens de school 
doordat de medewerkers die deze adviezen schrijven 
de scholen niet goed genoeg kennen en hun adviezen 
hier niet op aanpassen; een alternatieve verklaring  
zou zijn dat dat er niet voor elke leerling een passende 
plek is.

Veel leerlingen krijgen standaard een TLV t/m groep 
8, terugplaatsing naar regulier onderwijs komt zelden 
voor. Overweging tot terugplaatsen vindt standaard 
plaats in januari/februari (na de toetsperiode van CITO) 
om het OPP te evalueren en te kijken of de school nog 
wel de passende plek is voor het kind. Dat doen ze in 
die periode omdat eventuele verwijzing naar een ande-
re school dan nog haalbaar is. 
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Op jaarbasis stromen 5 of 6 leerlingen door naar SO. 
Hierbij worden het samenwerkingsverband en indien 
noodzakelijk Spoor030 en leerplicht betrokken om mee 
te denken. Het aantal leerlingen dat naar zorginstellin-
gen wordt doorverwezen neemt de laatste jaren toe, 
dit jaar waren dat 3 of 4 leerlingen. Verwijzingen naar 
andere SBO-scholen komen alleen voor bij verhuizing 
van de leerling. 

Toekomstverwachtingen en ambities
Sint Maarten is bezig met de ontwikkeling van een 
nieuw pand, waarbij ook een gespecialiseerde voor-
school in het gebouw zit. De school hoopt op een dui-
delijke en betere samenwerking om te kijken waar de 
leerling het beste past. Daarnaast wil Sint Maarten een 
vindplaats zijn voor alle disciplines die te maken heb-
ben met kind en gezin, waaronder jeugdhulpverlening, 
schoolartsen en buurtteams zodat zij duidelijk vindbaar 
en zichtbaar zijn op school voor ouders en kinderen. 
De school wil expertise kunnen leveren voor hun eigen 
KSU-scholen. Een droom zou zijn dat het KSU een 
expertisecentrum kan zijn voor heel Utrecht, waarin ze 
niet meer afhankelijk worden van de privatisering die er 
nu speelt. 

Een wens is dat kinderen in de toekomst eerder door-
verwezen worden naar Sint Maarten, waardoor terug-
plaatsing naar regulier onderwijs sneller kan plaats-
vinden. Daarnaast zal gestreefd worden naar een zo 
hoog mogelijk uitstroomniveau en bij voorkeur kunnen 
doorstromen naar regulier voortgezet onderwijs. Bo-
vendien wenst de school dat ouders in de omringende 
wijken waar meer geld zit vaker voor Sint Maarten 
zullen kiezen. 

“ Ik ben niet iemand die van  
excellentie houdt, maar ik  
streef het wel na.”
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Doelgroepen
De Binnentuin is een SBO-school voor kinderen met 
leerproblemen en leerlingen waarbij het welbevinden 
in het geding is, soms in combinatie met gedragspro-
blemen. Leerlingen waarbij de gedragsproblemen 
voorop staan, waardoor het leerproces belemmerd 
wordt, zijn veelal beter op hun plek in het SO. Leerlin-
gen met een te lage intelligentie, bij wie de leerbaar-
heid minimaal is en een grote vraag met betrekking tot 
schoolse zelfredzaamheid, passen niet op De Binnen-
tuin. 

De school is een wijkschool in Leidsche Rijn. Leerlingen 
komen voornamelijk uit de directe omgeving van de 
school. 

Er zijn ouders die SBO verkiezen boven SO. Soms 
melden zij hun kind met TLV-SO dan toch aan op het 
SBO. De school kijkt dan altijd of een leerling passend 
is op hun SBO-school. De Binnentuin heeft leerlingen 
met een grote diversiteit aan ondersteuningsvragen. Zij 
zien dat er een verbreding in doelgroepen is gekomen. 
Verdere verbreding achten zij niet mogelijk, er wordt 
eerder gedacht aan versmalling om aan de ondersteu-
nings- en contextbehoeften van de leerlingen tege-
moet te kunnen komen. 

De school signaleert een toenemend aantal leerlingen 
met TOS, vaak gepaard met grotere ontwikkelingsach-
terstanden. Veelal komen deze leerlingen uit dagbehan-
deling of een behandelgroep SO-2. De school zou een 
verlenging in een SO-2 voorziening zeer wenselijk vinden. 
Er zijn leerlingen met een arrangement in SBO geplaatst, 
maar dit arrangement is voornamelijk op de leerkracht 
gericht. Meer wenselijk zou zijn om individuele leerlingbe-
geleiding met expertise van SO-2 in te zetten. 
 
Aanbod 
Voor de leerlingen van de eigen school
De Binnentuin heeft een OZA-groep 1-2, voor een 
periode van 10-12 maanden, voor leerlingen die zorg 
nodig hebben om onderwijs te kunnen volgen en 
waarbij er een hulpvraag is in de thuissituatie. Naast de 
leerkracht en zorgmedewerkers van de school (ortho-
pedagoog, IB’er en logopediste) zijn er jeugdzorgwer-
kers, een orthopedagoog en een gezinsbegeleider van 
Youké aan deze groep verbonden. In gezamenlijkheid 
onderzoeken ze wat het uitstroomperspectief van de 
leerling is. 

SBO De Binnentuin
Samenwerkingsverband Utrecht PO
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Samenwerking / partners 
Voor de OZA-groepen wordt nauw samengewerkt met 
de Luc Stevensschool en SO Fier. Vooral om te kijken 
welk kind waar de beste plek kan krijgen en om het 
aanbod met elkaar te evalueren, te versterken en bij te 
stellen voor de doelgroep. 

De school neemt deel aan de vaste SO-SBO-overleg-
gen binnen het samenwerkingsverband, op de niveaus 
van directie, orthopedagogen en IB’ers. De logopedis-
ten werken samen in een kenniskring in Utrecht. 
Wat de samenwerking met jeugdhulp betreft vindt de 
school dat ze te vaak té lang door moeten gaan totdat 
het echt niet meer gaat. Voorheen was er een school-
maatschappelijk werker, die veel kon aanpakken. Nu is 
er alleen een buurtteammedewerker, die heel gene-
ralistisch werkt en niet altijd expertise heeft op LVB. 
Er lijkt soms weinig vertrouwen in elkaars expertise te 
zijn, waardoor dingen onnodig overgedaan worden. 
Bij jeugdhulp zijn er standaard twee hulpverleners op 
een gezin; dat is duur en niet altijd efficiënt. De beeld-
vorming bij ouders over de buurtteams is vaak niet zo 
best; zij zijn bang dat hun kind uit huis geplaatst kan 
worden. Ook wat betreft de schakel-/loket-/poortwach-
tersfunctie van KOOS of Spoor030 zijn er vragen. Er 
zijn lange wachtlijsten, waardoor kinderen/gezinnen 
lang op hulp moeten wachten, wat soms tot escalatie 
van problemen leidt. 

De school werkt samen met Auris. Leerlingen met 
ernstige taal-/spraakproblematiek krijgen een arrange-
ment van Auris, waarmee externe deskundigheid voor 
de leerling en leerkracht wordt ingevlogen. 
De Binnentuin werkt ook samen met 3 andere scholen, 
kinderopvang, sport- en vrijetijdsvoorzieningen, binnen 
de Brede school Vleuterweide. Daarin wordt vooral 
gezocht naar doorgaande lijnen en buitenschoolse 
talentontwikkeling rond taal-lezen, sport, cultuur, enz. 

De school kan, met subsidie van de gemeente, extra 
uren logopedie inzetten voor het versterken van taal in 
groep 3-4.
Daarnaast ondersteunt de logopediste leerkrachten in 
de groepen 1-5 om de kwaliteit van taalonderwijs te 
versterken.
De school heeft een ambulant zorgteam met 2 logope-
disten, 3 intern begeleiders, 3 orthopedagogen en 2 
remedial teachers, die naast leerkrachtbegeleiding ook 
leerlingen ondersteunen in zorgniveau 2 en 3 binnen 
de school. 

Voor andere reguliere scholen in de gemeente of 
het samenwerkingsverband 
De school heeft geen formeel aanbod richting andere 
scholen. Wel is de school voor alle scholen binnen het 
samenwerkingsverband beschikbaar voor consultatie. 
Dit gebeurt vaker bij scholen binnen het eigen bestuur, 
maar ook bij scholen in de directe omgeving van de 
school. Bij een verwijzing naar De Binnentuin wordt de 
school altijd betrokken. Zij screenen het dossier, doen 
procesevaluaties met scholen en observeren leerlin-
gen. 

Basisgegevens
Plaats:  Vleuten
Bestuur: Katholieke Scholenstichting Utrecht

Aantal leerlingen nu: 195  
Er was sprake van een lichte krimp; dit jaar een lichte 
groei. 

2018-2019 2019-2020 2020-2021 2021-2022

204 206
195 195

Uitstroom in percentages: 

■ PrO: 56,4% 
■ VMBO-b/k: 35,3%
■ VMBO-g/t: 5,1%
■ HAVO: 2,6%
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In die activiteiten is ook plaats voor kinderen van De 
Binnentuin en wordt expertise op het gebied van  
ontwikkeling van kinderen met elkaar gedeeld. 
 
In-, door- en uitstroom
Instroom: Er is een toename van kinderen die direct 
vanuit de zorg instromen. De school is altijd kritisch op 
de ‘leerbaarheid’ van deze kinderen. De Binnentuin ziet 
dat in het BAO veel kinderen in groep 3 doubleren en 
dan na groep 4 afhaken. Vaak wordt daarna pas een 
proces gestart om ze naar het SBO te verwijzen. Dat 
vraagt tijd en leidt tot een vrij late instroom in het SBO, 
groep 5,6,7. Instroom in groep 7 is erg laat; de school 
vindt dat vaak niet meer in het belang van het kind. Het 
samenwerkingsverband zou moeten sturen op eerdere 
verwijzing en het voorkomen van instroom in groep 7-8. 
Doorstroom: De school werkt actief aan terugplaat-
singen. Dat zijn er ongeveer twee per jaar. De school 
maakt een goede afweging of de leerling past in 
regulier BAO. Soms zijn ouders angstig voor een terug-
plaatsing of het is lastig om een goed passende BAO-
school te vinden. De scholen in de buurt zijn groot en 
aarzelend of zij de leerling voldoende ondersteuning 
kunnen bieden. Het terugplaatsingsarrangement werkt 
daarbij wel ondersteunend. Ze nemen dan ouders aan 
de hand en dragen zorg voor een warme overdracht. 
Ook na plaatsing kan vanuit De Binnentuin ondersteu-
ning geboden worden aan de ontvangende school. 
Er zijn leerlingen met een grotere ondersteuningsbe-
hoefte dan De Binnentuin kan bieden. Het betreft dan 
veelal leerlingen met een lagere cognitie en vermin-
derde leerbaarheid of leerlingen met complexere ge-
dragsproblematiek. Deze leerlingen worden verwezen 
naar SO-3- of SO-4 scholen. 
Uitstroom: De uitstroom na groep 8 was de afgelopen 
jaren vaker naar VSO dan voorheen. Ze zien vaker een 
combinatie van VSO- en PrO-onderwijs. Daar is een 
overstap naar PrO wellicht later nog mogelijk. Vanuit 
de OZA-groep stromen kinderen meestal door naar het 
SO-3, een enkeling blijft op het SBO en slechts zelden 
gaat er een leerling naar het reguliere BAO. 
 
Toekomstverwachtingen en ambities
De school signaleert dat het gat tussen jeugdhulp(-
behandel)groepen en onderwijs erg groot is. Deze 
leerlingen hebben nog diverse intensieve ondersteu-
ningsvragen als ze binnenkomen. De leerlingen zijn na 
de behandelgroepen veelal niet toegerust voor een 
onderwijssetting. Er is behoefte aan om deze leerlingen 

langer te behandelen alvorens ze uit te laten stromen. 
De school ziet steeds meer leerlingen met een (bij-
na) gemiddeld IQ die echter zéér dyslectisch zijn en 
bijvoorbeeld in groep 6 nog niet kunnen lezen. Met die 
groep loopt de SBO-school net zo vast als het regu-
liere BAO. Zij willen graag samen met het BAO kijken 
hoe je deze kinderen kan brengen tot zelfstandig leren 
en welke hulpmiddelen het meest geschikt zijn. Dit 
zou een gezamenlijke opgave voor de scholen en het 
samenwerkingsverband mogen zijn. 

Opvallend vindt de school de instroom van leerlingen 
uit SO-2 in de middenbouw, die ook leer- of gedrags-
problemen hebben en dan automatisch naar het SBO 
verwezen worden. Voor deze specifieke doelgroep 
moet echt een passend aanbod ontwikkeld worden. 
Het zou wenselijk zijn om die leerlingen langer in het 
taalbad SO-2 op te blijven vangen, maar met onder-
steuning van SBO/SO-scholen. 

Het samenwerkingsverband hanteert ‘welbevinden’ 
niet als hard criterium, maar het speelt wel vaak een 
rol. Vaak trekken BAO-scholen pas aan de bel als een 
leerling een zeer bedreigd gevoel van welbevinden 
heeft. De Binnentuin zou graag zien dat een leerling 
met speciale onderwijs- en ondersteuningsbehoeften 
ook verwezen mag worden als een leerling nog wel 
goed in zijn vel zit. 

De school zou graag haar expertise in willen zetten in 
het reguliere BAO, bijvoorbeeld in de vorm van co-te-
aching. Ze zouden daartoe meer onderdeel willen zijn 
van het samenwerkingsverband als geheel, om heen 
en weer met elkaar expertise te delen. Inclusiviteit in 
het onderwijsaanbod is tot een bepaalde hoogte zeker 
mogelijk, maar voor sociaal leren niet altijd.

“ Ouders zijn tevreden over aanbod en 
ondersteuning die kinderen en ou-
ders van ons krijgen. Zij voelen zich 
gezien, gehoord en begrepen. En 
ouders voelen zich gesteund in zeer 
complexe trajecten, waar we samen 
voor de zorg van hun kind staan!”
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Doelgroepen
De Luc Stevensschool neemt leerlingen op met leer- en 
gedragsmoeilijkheden, uiteenlopend van zeer moeilijk 
lerend tot bovengemiddeld lerend met gedragsproble-
men. Meestal zijn dit leerlingen die zijn vastgelopen in 
het reguliere BAO. Ook kinderen met externaliserend 
gedrag worden toegelaten. Meestal is sprake van een 
combi van leer- en gedragsproblemen. 

De school ziet steeds meer kinderen met NT-2-proble-
matiek en/of een taalontwikkelingsprobleem. Daarop 
ontwikkelt de school zich verder door. 

In 2022-2023 start er een aparte, kleine groep voor 
kinderen die zich écht langzaam ontwikkelen, op het 
niveau van SBO-SO. De school biedt hen meer prak-
tijkgerichte vakken aan en heeft hiervoor ook expertise 
vanuit SO-3 binnengehaald. 
 

Aanbod 
Voor de leerlingen van de eigen school
Kinderen met leerproblemen en met gedragspro-
blemen zitten samen in de groepen. De school kijkt 
primair naar het niveau van de kinderen en dan pas 
naar gedrag. 
Voor kinderen met NT-2-problematiek en/of een 
taalontwikkelingsprobleem is de school bezig zich 
daarin door te ontwikkelen in de combi van taalonder-
wijs gekoppeld aan creatief thematisch werken.
Er wordt in de school extra ondersteuning geboden 
op het gebied van taal, (begrijpend lezen en woorden-
schat), aangezien de doelgroep dit hard nodig heeft. 
De school heeft een OZA-groep voor de duur van 
één jaar (soms is enige verlenging mogelijk). Youké 
levert daarvoor een pedagogisch medewerker voor op 
school en een gezinsbegeleider voor de thuissituatie, 
die deel uitmaken van het team. 

Voor andere reguliere scholen in de gemeente of 
het samenwerkingsverband 
De school heeft geen concreet expertise-aanbod voor het 
reguliere BAO. Wel kan de school observeren in de basis-
school wanneer een verwijzing overwogen wordt. De CvB 
denkt altijd mee voordat een TLV wordt afgegeven. 
De Luc Stevensschool heeft observatieplekken be-
schikbaar voor leerlingen uit het reguliere BAO voor 
ongeveer 8 à 9 weken. Dat wordt begeleid door de 
intern begeleider, de orthopedagoog en de consulent 
van het samenwerkingsverband. 
Binnen de stichting (het schoolbestuur) is HB+-exper-
tise beschikbaar. Leerlingen met HB+-problematiek 
gaan bij voorkeur naar SBO Belle van Zuylen.

SBO De Luc Stevensschool 
Samenwerkingsverband Utrecht PO
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het niveau van de orthopedagogen gebeurt dit al lang. 
Ook neemt de school deel aan het directieoverleg van 
het samenwerkingsverband. De samenwerking met het 
samenwerkingsverband verloopt over het algemeen 
prettig. Wel is er een grote wachtlijst voor het aanvra-
gen van consultatie. 
De expertise van Thijs Frenken (onderwijsadviseur bij 
het schoolbestuur) wordt zeer gewaardeerd. 
Binnen de eigen stichting (SPO Utrecht) weten de SBO, 
SO-3- en SO-4-scholen elkaar snel te vinden. 

 In-, door- en uitstroom
De grootste instroom ziet de school in groep 5 en 6. 
De Luc Stevensschool vindt dat instroom van leerlingen 
na groep 4/5 laat is. Dat heeft veel impact op kinderen 
en het is veel moeilijker om de achterstanden nog in 
te halen. Zij signaleren dat het vaak de ouders zijn die 
een verwijzing ophouden; de scholen zijn daar wel al 
eerder toe geneigd als het niet goed gaat. Er zou meer 
bekendheid moeten komen bij ouders over het SBO, 
bijvoorbeeld in contacten met de buurtvaders. Ook de 
Sectorraad GO zou hier actiever op kunnen zijn. 
De school signaleert dat BAO-scholen in corona-tijd 
‘leerlingen hebben opgespaard’, want er is nu een 
grotere instroom in met name groep 4 en 5 en minder 
kleuters. 

Af en toe wordt een leerling teruggeplaatst naar regu-
lier BAO. Jaarlijks stromen ongeveer 2 tot 4 leerlingen 
door naar het SO, SO-3 of -4. Er zijn geen thuiszitters. 
Vanuit de OZA-groep stroomt ongeveer 1/3 door naar 
het BAO, 1/3 naar het SBO en 1/3 naar het SO. 
Voor terug- of overplaatsing naar het reguliere BAO 
is een overstaparrangement beschikbaar vanuit het 
samenwerkingsverband. Vanuit de OZA-groep werkt 
de pedagogisch medewerker hier ook aan mee, vooral 
met de ouders. 

De uitstroom is zeer gevarieerd. De school werkt met 
het concept Kansrijk adviseren. De grootste groep 
stroomt uit naar het PrO, een deel naar het VMBO, 
enkelen naar het VSO, soms naar het OPDC als tus-
senschakel om te zien of ze wellicht toch op het VMBO 
passen. Dit zijn leerlingen die op het gebied van 
gedrag en didactische ontwikkeling nog net twee jaar 
meer nodig hebben in een gespecialiseerde setting, 
om vervolgens door te kunnen stromen naar het  
regulier VMBO. 
 

Basisgegevens
Plaats: Utrecht
Bestuur: SPO Utrecht

Aantal leerlingen nu: 147  
Er is sprake van wisselende groei en krimp. 

Samenwerking / partners 
Voor de doelgroep NT-2 en taalontwikkelingsproble-
men werkt de school samen met de Taalschool. 
Voor de OZA-groep wordt nauw samengewerkt met 
De Binnentuin en SO Fier. Vooral om te kijken welk 
kind waar de beste plek kan krijgen. Ook wordt samen-
gewerkt met Youké (jeugdhulp) in de OZA-groep. Die 
samenwerking wordt zeer gewaardeerd.
De verdere samenwerking met jeugdhulp, via KOOS 
en Spoor030 en het buurtteam vindt de school zeer 
wisselend. De samenwerking sluit niet altijd aan bij 
datgene wat een leerling op dat moment nodig heeft. 
Daarnaast wordt er samengewerkt met SO-2, die 
leerlingen op school begeleiden die een didactisch 
arrangement hebben gekregen 
Er is binnen de regio samenwerking met de andere 
SBO-scholen in het netwerk SBO. Daar vinden kennis-
deling en uitwisseling van ervaringen plaats. Vooral op 

2019-2020 2020-2021 2021-2022 2022-2023

166 173

147 147

Uitstroom in percentages: 

■ PrO: 67,4% 
■ VMBO-b: 30,2%
■ onbekend: 2,3%
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Toekomstverwachtingen en ambities
Voor de leerlingen met taalontwikkelings- en NT-2-pro-
blematiek zou de school graag, samen met het regulier 
onderwijs en SO-2 zoeken naar goede aanpakken. 
Bijvoorbeeld een OZA-groep in een SO-2-school of 
SO-2-expertise binnenhalen op de eigen school of 
in het reguliere BAO. Daarbij is ook expertise op het 
gebied van trauma nodig. 

Nu is er een OZA-groep voor kleuters, maar eigenlijk  
is die jeugdhulp-ondersteuning ook in de andere  
groepen en in de hogere jaren nodig. 
Voor de nieuwe SBO-SO-groep is extra bekostiging 
nodig. Dat vraagt om meer ontschotting tussen SBO 
en SO, waardoor het simpeler kan dan met een  
arrangement. 

De school zou ten behoeve van inclusiever onderwijs 
graag haar expertise in willen zetten in het reguliere 
BAO, wellicht in de vorm van co-teaching. 
De school vindt dat het onderwijs voor inclusiever 
onderwijs meer ‘ontschot’ zou moeten worden, zodat 
kinderen minder in hokjes geplaatst hoeven te worden. 
Zij vinden dat er altijd gespecialiseerd onderwijs nodig 
zal blijven, maar willen wel nadenken over het inte-
greren van het SBO (of SBO-expertise) in het regulier 
onderwijs, bijvoorbeeld om een kind in de wijk te  
kunnen laten blijven. Op Kanaleneiland zou dat in 
gezamenlijkheid best gerealiseerd kunnen worden. Zij 
willen daar in ieder geval graag over in gesprek gaan. 
Er kan ook meer gedacht worden aan een arrangement 
in het reguliere BAO (wellicht met inzet van SBO- 
expertise), in plaats van een SBO-verwijzing. 

“ Als kinderen (te) laat worden ver-
wezen naar het SBO hebben zij vaak 
een moeilijke tijd achter de rug, zijn 
soms boos of gefrustreerd of juist 
heel teruggetrokken. Iets leren is 
moeilijk geworden voor ze, omdat ze 
jarenlang dingen moesten doen die 
ze niet kunnen.”
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Doelgroepen
De grootste groep leerlingen op de Belle van Zuylen 
kenmerkt zich door leerachterstanden, werkhoudings-
problemen en in mindere mate sociaal emotionele 
problematiek (in zichzelf gekeerd zijn, druk en bewege-
lijk zijn, angstig zijn, moeilijk contact maken met andere 
kinderen of met volwassenen). 
Het SBO is bedoeld voor leerlingen die het niet redden 
op de reguliere basisschool. Het betreft leerlingen die 
leerproblemen en/of gedragsproblemen hebben. De 
leerlingen kunnen meerdere hulpvragen tegelijk hebben.
Wat de voorgeschiedenis van een kind ook is, op Belle 
van Zuylen hebben we oog voor iedere leerling. Bij ons 
gaan we uit van de kwaliteiten van ieder kind en we 
kijken naar zijn/haar persoonlijke leerstijl. Uit ervaring 
weten we dat veel van onze leerlingen een valse start 
hebben gehad als het om school gaat. En bij de klein-
sten is het nog niet altijd duidelijk welk type onderwijs 
past. We nemen de tijd om met elkaar uit te zoeken 

wat nodig is en zijn gericht op een persoonlijke leeront-
wikkeling. We geloven én zien de veerkracht die ieder 
kind heeft om het vertrouwen in zichzelf weer terug te 
vinden.
De Belle van Zuylen heeft een grens aan de ondersteu-
ning: de leerling moet zelfstandig in staat zijn om te 
leren en in een groep kunnen functioneren, voor zeer 
intensieve ondersteuningsbehoefte is de school niet 
geschikt. Het is niet mogelijk om een leerling in een 
één-op-één situatie les te geven. Daarnaast is veilig-
heid erg belangrijk, de veiligheid van de leerling zelf, 
maar ook van de andere leerlingen en het personeel. 
Zodra dat in het geding is, kan de leerling niet op de 
school onderwijs volgen. 
 
Aanbod 
Voor de leerlingen van de eigen school
•  Voor de leerlingen van de Belle is er veel aandacht 

voor de taakaanpak, leren om zelfstandig een taak 
uit te voeren en het leren leren. Daarnaast richt het 
onderwijs zich op de sociaal-emotionele ontwikke-
ling/sociaal gedrag. Alle leerkrachten richten zich 
hierop, ze bieden veel nabijheid, duidelijke sturing, 
heldere kaders en een consequente benadering. In 
de school zijn er een aantal onderwijsondersteuners 
aanwezig. 

•  Een leerling volgt bij SBO Belle van Zuylen de leer-
route die het beste bij het hem/haar past. Vooraf 
maken we samen met de ouders/verzorgers, het 
kind en eventuele zorgbetrokkenen een plan. Dat is 
gebaseerd op het verwachte uitstroomprofiel.

SBO Belle van Zuylen 
Samenwerkingsverband Utrecht PO
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Aantal leerlingen nu: 129  
Er is sprake van wisselend lichte krimp of lichte groei.

Samenwerking / partners 
•  Binnen het SBO en de HB+-groep wordt nauw 

samengewerkt met Spoor030 en KOOS en het 
samenwerkingsverband. 

•  In het samenwerkingsverband is een S(B)O di-
rectieoverleg met alle directeuren van de SO- en 
SBO-scholen. Er is een werkagenda met vier speer-
punten (o.a. organiseren van ‘meet-and-greet’, 
filmpjes maken over het aanbod, workshops organi-
seren) die bij alle s(b)o scholen op de agenda staan. 
Het doel van de werkagenda is zicht te krijgen op 
elkaar en welke programma’s en welk aanbod waar 
wordt ingezet en hoe de scholen kunnen profiteren 
van elkaars aanbod. Binnen het samenwerkingsver-
band zijn geen vaste afspraken over het aanbod. De 
ambities zijn er maar het gesprek hierover moet nog 
gevoerd worden. 

•  In Utrecht wordt gewerkt middels de kernpartne-
raanpak. De scholen hebben dus geen maatschap-
pelijk werker meer, maar de buurtteams vervullen 
deze rol. Ook is JGZ en leerplicht nauw betrokken 
bij de scholen. 

•  We kennen bij Belle van Zuylen verschillende leer-
routes die uiteen lopen van een uitstroomprofiel 
richting het VSO tot de HAVO. Gedurende de tijd 
dat een kind bij ons is volgen we zijn ontwikkeling 
op de voet. Wanneer nodig passen we de leerroute 
aan. Dit doen wij samen met de ouders/verzorgers, 
want we zijn samen verantwoordelijk!

•  In de school is een ondersteuningsteam aanwezig, 
met de directeur als voorzitter. Het ondersteunings-
team gaat over plaatsing van leerlingen en onder-
steunt de leerkrachten vanuit onderwijskundig, 
pedagogisch, psychologisch en medisch oogpunt, 
rekening houdend met de belemmeringen en mo-
gelijkheden van de leerling. 

•  Vanuit het samenwerkingsverband kan een arran-
gement afgegeven worden voor een individuele 
leerling om extra ondersteuning te bieden, als we 
zien dat de basisondersteuning niet voldoende is. 

Voor andere (reguliere) scholen (in het samenwer-
kingsverband, de gemeente, binnen het bestuur)
•  De school heeft een HB+-groep voor leerlingen 

waarbij sprake is van een combinatie van onderwijs-
behoeften op het gebied van hoogbegaafdheid en 
een hulpvraag die daaruit voortkomt. Bijvoorbeeld 
een vraag op het gebied van gedrag en/of prikkel-
verwerking. De groep is nog een pilot in samenwer-
king met KOOS, Spoor030 en het samenwerkings-
verband. In de groep zijn jeugdhulp en onderwijs 
gekoppeld en is er sprake van één kind, één plan. 
KOOS en Spoor030 verzorgen de jeugdhulp en 
het samenwerkingsverband voegt expertise toe en 
draagt vanuit de projectleiding verantwoordelijk-
heid. Per leerling wordt gekeken of zorg of onder-
wijs voorliggend is. Alle leerlingen hebben een TLV 
SBO. Aan de groep zijn een orthopedagoog en een 
leerkrachtondersteuner verbonden. 

•  Binnen de stichting PCOU wordt er zeker expertise 
gedeeld, er is een groot cursusaanbod en er is een 
PCOU academie. Deze kennisdeling is echter alleen 
voor de scholen van de PCOU. 

Basisgegevens
Plaats: Utrecht
Bestuur: PCOU

Uitstroom in percentages: 

■ PrO: 41% 
■ VMBO-b: 36%
■ VMBO-k: 23%

2019-2020 2020-2021 2021-2022 2022-2023

134
122

129 129
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•  Binnen de stichting PCOU is er een onderwijs, kwa-
liteit en innovatie (OKI) groep. Dit is echter alleen 
voor scholen van de eigen stichting. 

•  Vanuit het samenwerkingsverband wordt er struc-
tureel overleg gepland met het gespecialiseerd 
onderwijs. Volgend schooljaar zal dit overleg uit-
gebreid worden met het gespecialiseerd onderwijs 
van andere samenwerkingsverbanden in de regio 
om samenwerking te stimuleren. 

•  Binnen het samenwerkingsverband zijn vier 
SBO-scholen. Elke school heeft een eigen voe-
dingsgebied. Ouders bezoeken ook wel scholen 
buiten hun voedingsgebied, maar leerlingenvervoer 
kan dan niet geregeld worden. Tussen de scholen 
zijn nog geen over welke school welke leerlingen 
bedient. Dat gesprek zal wel gevoerd gaan worden. 

 
In-, door- en uitstroom
•  De leerlingen die instromen zijn vaak jonge kinde-

ren of kinderen die doorstromen vanuit een behan-
delgroep of voorschool. Soms is het nog ondui-
delijk wat deze leerlingen nodig hebben. In ons 
aanbod aan jonge kinderen brengen wij in kaart wat 
de leerlingen nodig hebben aan onderwijs- en on-
dersteuningsbehoeften. Hier vanuit wordt gekeken 
wat de beste onderwijssetting is voor de leerling. 
Mocht het nodig zijn dan vraagt de school een ar-
rangement aan bij het samenwerkingsverband voor 
deze leerling voor extra ondersteuning. De meeste 
leerlingen die instromen komen in groep 1/2 t/m 6. 
Na groep 6 is er geen instroom meer behalve als dit 
een verhuizing betreft.

•  De meeste leerlingen zitten bij ons op hun plek. 
Het komt voor dat leerlingen doorstromen naar 
SO, zorg of regulier BAO. Leerlingen die op school 
komen krijgen een TLV voor de gehele schoolloop-
baan. Wel wordt 2x per jaar zorgvuldig bekeken 
of de leerling terug zou kunnen naar het regulier 
onderwijs.

•  De uitstroom van Belle van Zuylen is divers; meestal 
VMBO of PrO, soms naar het VSO en soms ook een 
leerling naar de HAVO. 

•  We streven ernaar dat er geen thuiszitters zijn. 
•  Er is nauwelijks sprake van grensverkeer. Er is een 

enkele verhuisleerling en soms een crisisplaatsing 
van een leerling uit een ander samenwerkingsver-
band. 

Toekomstverwachtingen en ambities
•  De Belle van Zuylen is in gesprek met het SO-2 onder-

wijs (Auris) om expertise te ontwikkelen in het team 
over (jonge) leerlingen met taal-spraakproblematiek.

•  De school zou in de komende jaren kritisch willen 
kijken naar het curriculum. Naast een pedagogisch 
veilig klimaat moeten ook de kernvakken, de door-
gaande lijn en de onderwijsdoelen meer op een rijtje 
komen en is het gewenst om binnen het team meer 
samen te werken met betrekking tot de lesinhoud. 

•  De school heeft voldoende klaslokalen. Wel zien we 
in combinatie met de pilot van de HB+-voorziening 
een gebrek aan overige ruimtes voor gesprekken of 
begeleiding.

•  Het S(B)O directieoverleg bij het samenwerkingsver-
band gaat vooral over deskundigheidsbevordering en 
het beter kunnen bedienen van de leerlingen. In dit 
overleg ontbreekt het reguliere onderwijs. Dat is bin-
nen de stichting PCOU niet anders; ook daar worden 
directie-overleggen gevoerd met S(B)O en regulier 
apart. Als het onderwijs ingericht zou moeten worden 
voor alle leerlingen dan zouden deze gesprekken in 
gezamenlijkheid gevoerd moeten worden. De droom 
is om zoveel mogelijk leerlingen in de wijk op dezelfde 
plek onderwijs en begeleiding (passend onderwijs) 
te bieden, maar daarvoor zou veel meer het gesprek 
gevoerd moeten worden over hoe dat in te richten. 
Hoe krijgen we de expertise in het basisonderwijs?

•  Het samenwerkingsverband zou meer moeten/kun-
nen ondersteunen in begeleiding en ondersteuning 
van de werkvloer. De consulenten die in dienst zijn 
bij het samenwerkingsverband pakken nog onvol-
doende de brugfunctie tussen speciaal en regulier. 
De consulent zou meer de regie kunnen pakken en 
proactief kunnen sturen op het gesprek tussen de 
verschillende partners. 

•  Goede afstemming met het SWV over de instroom-
procedure.  

“ Pedagogisch tact is weten wat je 
moet doen als je niet weet wat je 
moet doen. Soms lukt dat en soms 
niet. Onze leerlingen hebben al heel 
veel afwijzingen gehad. Als ze boos-
heid laten zien is het ongefilterd en 
is het niet wenselijk om ze wéér af 
te wijzen. We zullen met het gedrag 
aan de slag moeten.”
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Doelgroepen
Rafael is een school voor zeer moeilijk lerende kinde-
ren uit Utrecht en omstreken. Leerlingen hebben een 
verstandelijke beperking en zijn tussen de 4 en 13 jaar 
oud. Het ontwikkelingsniveau is wisselend en alle leer-
lingen profiteren van het specifieke ZML-klimaat.
De school is van oorsprong onder andere goed met 
leerlingen met downsyndroom en ASS en is trots op 
de eigen speciale leerstroomgroepen. Op dit moment 
is 50% van alle klassen speciale leerstroom. Van deze 
leerstroomgroepen zijn er vier structuurgroepen voor 
de leerlingen met autisme en/ of hechting. De school is 
goed in het achterhalen wat er onder het moeilijk ver-
staanbare gedrag van leerlingen zit. Daarnaast werkt 
Rafael met het doelgroepenmodel en wil de school 
zich specialiseren in nieuwe doelgroepen.

Bijna alle kinderen met een passende TLV worden 
aangenomen. Twijfel ontstaat in enkele gevallen wan-
neer een kind (nog niet) aan de schoolse voorwaarden 
voldoet. Het kind wordt hierop geobserveerd en indien 
nodig geadviseerd om later bij de school terug te 
komen en in de tussentijd op de dagbesteding/kinder-
dagverblijf aan de schoolse vaardigheden te werken. 
Twijfel kan ook ontstaan als het een kind betreft met 
een hoger niveau waar SBO ook mogelijk zou zijn. De 
doelgroep van de school betreft nu kinderen met een 
laag IQ of passende ondersteuningsbehoeften. Kin-
deren met een hoger niveau wordt dan bijvoorbeeld 
geadviseerd om naar een OZA-groep te kijken bij de 
Binnentuin of de Luc Stevens en vervolgens de over-
stap naar SBO te onderzoeken. 
De school is niet specifiek in staat leerlingen met trau-
ma, meer gedragsproblematiek, ZMOLK-leerlingen en 
vluchtelingen met een onderwijsachterstand te bedie-
nen maar onderzoekt wel of ze aan de ondersteunings-
behoeften kunnen voldoen. 

De school ziet sinds dit jaar een lichte toename in 
twijfelgevallen (kinderen met een hoger niveau) die 
mogelijk meer kunnen halen uit SBO. Deze leerlingen 
worden gemonitord tijdens leerlingzorgdagen, waar-
bij IB’er en orthopedagoog observeren en in gesprek 
gaan met de leerkracht.
Daarnaast ziet de school een verzwaring van proble-
matiek in de doelgroep. Er is een toename van leer-
lingen met TLV categorie 3. Een zeer groot deel van 
de schoolpopulatie heeft ook veel extra begeleiding 
vanuit de jeugdwet nodig. 
 

SO-3 Rafael 
Samenwerkingsverband Utrecht PO
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Samenwerking / partners 
De school heeft een goede samenwerking met Reinae-
rde (KDC), zij hebben 3 zorggroepen bij Rafael in het 
schoolgebouw. Deze leerlingen krijgen zorg. 
De orthopedagoog en IB’er gaan af en toe in deze 
groepen kijken en beoordelen of een leerling school-
rijp is in overleg met de gedragsdeskundige van 
Reinaerde. Als dit het geval is kijken ze of er een door-
stroom mogelijk is en daar zit altijd een stageperiode 
aan vast (ochtenden in de groep van Rafael meedraai-
en), waarna ze, nadat een toelaatbaarheidsverklaring 
is aangevraagd, uiteindelijk bij Rafael instromen. Ook 
kunnen kinderen uitstromen naar zorg. 

Af en toe wordt Rafael door andere scholen gevraagd 
voor consulten, met de vraag of orthopedagoog of 
IB’er mee willen kijken.
De school heeft een goede relatie met de taalschool 
die binnen dezelfde stichting zit en waarmee in samen-
werking soms observaties worden uitgevoerd.
Rafael is ook onderdeel van Speciaal Centraal: dit is 
een regionaal netwerk waarbinnen samenwerking 
plaatsvindt tussen SO-ZML-scholen in heel Midden 
Nederland. Daar hebben ze op alle functieniveaus 
een netwerk (o.a. voor IB’ers, orthopedagogen en MT) 
waarin ze samen kunnen spreken over verschillende 
thema’s en over professionalisering van leerkrachten en 
onderwijsassistenten specifiek voor de doelgroep.

Binnen de school heeft voornamelijk de orthopeda-
goog contact met de samenwerkingsverbanden. Het 
meeste overleg vindt plaats met vier grote samenwer-
kingsverbanden: SWV Profi Pendi, SWV Utrecht PO, 
SWV Passenderwijs en SWV ZOUT. Daarnaast is er 
contact met veel kleine samenwerkingsverbanden.
In het algemeen is de school positief over de samenwer-
king met het samenwerkingsverband. Bij aanvraag van een 
hoge TLV wordt deze 9 van de 10 keer vrij snel ingewilligd. 

Aanbod 
Voor de leerlingen van de eigen school
De school heeft de laatste jaren geïnvesteerd in speci-
alismen. Zo heeft de school o.a. een autismespecialist, 
een spelagoog, een logopediste en een ondersteu-
nende communicatiespecialist. De uren voor de IB’er 
en de orthopedagoog zijn uitgebreid. Daarnaast zijn ze 
net gestart met PBS-interventies. 

De school heeft drie zorggroepen vanuit Kindcentrum 
Reinaerde, gedragsgroepen, varia groepen, structuur-
groepen voor kinderen met autisme en speciale leer-
stromen voor leerlingen met een grote begeleidings-
behoefte. Verder biedt de school een snoezelruimte 
en naschoolse opvang en onderwijs op het gebied van 
executieve functies, NT2, sociaal emotionele ontwikke-
ling, spraak/taal, compacten en verrijken. Ook doet de 
school aan preventieve signalering van leer-, opgroei- 
en opvoedproblematiek.

Voor andere (reguliere) scholen (in het samenwer-
kingsverband, de gemeente, binnen het bestuur)
De school biedt sinds een aantal jaar Varia-onderwijs: 
de school komt op de dagbestedingsplekken om on-
derwijs aan te bieden. Hier wordt gekeken of er onder-
wijsperspectief is en of leerlingen klaar voor onderwijs 
zijn. Verder staat de school open voor consultatievra-
gen i.v.m. de specialistische kennis die beschikbaar is 
binnen de school.
 
Basisgegevens
Plaats:  Utrecht
Bestuur:  Stichting Protestants Christelijk Onderwijs 
Utrecht

Aantal leerlingen nu: 229  
Er is sprake van groei.

2019-2020 2020-2021 2021-2022 2022-2023

204 216
229 229

Uitstroom in percentages: 

■ VSO: 76,3% 
■ overig: 23,7%
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In de samenwerking met de gemeente zit een uit-
daging rondom ambulante zorg en financiering, wat  
op dit moment lastig te regelen is. Maar er wordt wel 
op allerlei niveaus aan gewerkt en over gesproken. 

In-, door- en uitstroom
De school constateert dat er een toename is van  
6/7-jarige leerlingen. Er komen nog wel leerlingen 
binnen op oudere leeftijd maar dat is een klein per-
centage. Dit schooljaar zijn er ook best wat leerlingen 
van het SBO ingestroomd. Daarnaast stromen er soms 
leerlingen in vanuit de Varia zorggroepen van het  
Reinaerde die in de Rafael zijn gehuisvest. 

In de afgelopen 2 jaar heeft er geen een keer ver-
wijzing plaatsgevonden terug naar SBO of regulier 
onderwijs. De meeste kinderen die instromen, blijven 
ook in het SO.

Het merendeel van de leerlingen stroomt uit naar STIP 
VSO. Sommigen worden doorverwezen naar de Meer-
klank. Er vindt een toename plaats van uitstroom naar 
dagbesteding van kinderen vanaf 11/12 jaar, maar dat 
is een klein aantal (ongeveer 5-7 leerlingen van de 30). 
Daarnaast is er een afname van verwijzingen naar PrO. 

Toekomstverwachtingen en ambities
Wat betreft ambities wil Rafael het komende jaar meer 
doen met ondersteunende communicatie. Ook wil 
het een eigen vorm van ‘beweegwijs’ opzetten binnen 
school, specifiek voor de doelgroep.

De school heeft nu niet expliciet een visie op inclusief 
onderwijs opgenomen. Wel is de school bezig met 
kansengelijkheid op het vlak van sociaaleconomische 
status (bijv. fruit aanbieden op school).

Op het moment is er sprake van groei in het leerling-
aantal en de aanvragen, en de verwachting is dat deze 
trend zich gaat voortzetten. De komende tijd zal de 
school echter juist moeten gaan krimpen, waardoor 
voor de school zelf een wachtlijst is ontstaan. Dit heeft 
te maken met de beschikbare ruimte in de nieuwbouw. 
In het vorige gebouw waren 23 lokalen aanwezig, in de 
nieuwbouw zullen dat er 21 zijn. 
  

“ Ondertussen denk ik dat we trots 
mogen zijn op onze speciale leer-
stroomgroepen; 50% van de klassen 
is speciale leerstroom.”
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Doelgroepen
De Lux biedt onderwijs aan zeer moeilijk lerenden in 
de leeftijd van 4 tot en met 12/13 jaar. Zij richten zich 
op leerlingen met beperkte verstandelijke vermogens, 
die daardoor problemen hebben met het aanleren van 
schoolse-, communicatieve-, emotionele- en sociale 
vaardigheden. De leerlingen hebben blijvende intel-
lectuele beperkingen. De aard en de oorzaak van de 
verstandelijke beperking zijn per leerling verschillend.

Jarenlang was er sprake van een afgebakende doel-
groep, waarbij het IQ voorliggend was. De school ziet 
een toename van lager functionerende leerlingen, die 
voorheen volledig in de zorg zaten maar nu steeds 
meer middels het leerrecht hun weg naar het onder-
wijs weten te vinden. De vraag is echter of een school 
de best passende setting is of dat onderwijs op de 
zorgplek aangeboden moet worden. De toename zit 

vooral in de leerlingen die vaker een zorg-hulpvraag 
meebrengen waarbij zorg en onderwijs gecombineerd 
moeten worden. Ook de tussentijdse instroom van 
8- en 9-jarigen neemt toe. Deze leerlingen hebben het 
eerst ergens anders geprobeerd en komen dan alsnog 
naar het SO. 

De leerlingen worden aangemeld via het samen-
werkingsverband, waarbij de orthopedagoog van 
de school een dossieronderzoek doet en de leerling 
observeert op de huidige onderwijslocatie van de 
leerling. Als de school denkt niet voldoende te kunnen 
bieden aan een leerling is het niet vanzelfsprekend om 
een leerling toch aan te nemen. Dan worden door de 
orthopedagoog suggesties meegegeven en kijkt het 
samenwerkingsverband mee voor een beter passende 
plek. De school neemt geen leerlingen op met een an-
der profiel (SBO of SO-4), ook niet als er op die scholen 
geen plek is. Voor leerlingen die een combinatie nodig 
hebben van SO-3/4 is op dit moment nog geen plek 
binnen het samenwerkingsverband. De school heeft 
een regiofunctie en heeft ook veel leerlingen van ande-
re samenwerkingsverbanden. 
 
Aanbod 
Voor de leerlingen van de eigen school
De school heeft drie speciale leerstroomgroepen. Deze 
leerlingen hebben allemaal een zorgvraag en hebben 
soms intensieve en individuele begeleiding nodig; zorg 
schuurt tegen het onderwijsaanbod aan. Alle speciale 
leerstroom-groepen hebben een leerkracht en onder-
wijsassistent vanuit de school en een ambulant mede-
werker van Reinaerde. 

SO-3 Lux 
Samenwerkingsverband Utrecht PO
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Samenwerking / partners 
Er is structureel overleg tussen de S(B)O-scholen met 
het samenwerkingsverband. Er wordt gesproken over 
wat elke school doet, pas daarna wordt gekeken hoe 
het mogelijk ook in gezamenlijkheid kan. Ook is er 
de Werkagenda bij het S(B)O- directieoverleg waarin 
gezamenlijke actielijnen staan beschreven. Dit gaat niet 
expliciet over wie wat aanbiedt, daar zijn geen afspraken 
over. SWV Utrecht PO weet wat SO Lux te bieden heeft, 
de onduidelijkheid zit meer bij gemeente en zorg. 
Zorg wordt ingekocht bij Reinaerde. Er werkt een team 
ambulant medewerkers op SO Lux, onder andere in de 
OZA-groepen. 

Het samenwerkingsverband is meedenkend en luis-
tert goed naar wat er gebeurt in de stad. De scholen 
hebben hierin een belangrijke signaleringsfunctie. Wat 
gesignaleerd wordt, wordt altijd gedeeld in de stad en 
met het samenwerkingsverband. 
 
In-, door- en uitstroom
SO Lux is graag vroeg betrokken bij een verwijzing. 
De orthopedagoog kijkt al vroeg mee op de huidige 
school van een leerling om te kijken of de leerling past 
bij de school en of eventueel ergens anders beter past.
Terugplaatsing naar een minder gespecialiseerde vorm 
van onderwijs komt heel weinig voor. De meeste kinde-
ren blijven hun gehele schoolloopbaan bij SO Lux. 
Na groep 8 gaan de meeste leerlingen naar het VSO-3. 
Er zijn geen specifieke instroomprogramma’s, wel vindt 
er altijd een warme overdracht plaats en observeren 
alle VSO-scholen de aangemelde leerlingen om te 
kijken of de gevraagde plek het meest passend is. 
Leerlingen stromen uit naar verschillende VSO-scholen 
omdat de leerlingen niet allemaal uit Utrecht komen en 
omdat de VSO-school in Utrecht niet altijd de meest 
passende school is. 
Er zijn op dit moment geen leerlingen die door om-
standigheden niet naar school komen (thuiszitters). 
 
Toekomstverwachtingen en ambities
De school ziet graag nog meer samenwerking tussen 
onderwijs en jeugdhulp. Zij zouden graag zien dat dit 
meer in elkaar overloopt. Voor de nieuwe instroom, 
waarbij sprake is van meer zorgvragen, moeten de ont-
wikkelingen goed gevolgd worden en er moet goed 
gekeken worden hoe onderwijs en zorg daar samen het 
beste mee om kunnen gaan. 

Voor leerlingen bij wie twijfels zijn over de juiste on-
derwijsplek is er de observatieklas. Hier gaan vaak de 
jongste kinderen heen, veelal eigen leerlingen. 

Voor andere (reguliere) scholen (in het samenwer-
kingsverband, de gemeente, binnen het bestuur)
Er wordt een traject opgestart waarbij de expertise van 
de school wordt ingezet in het regulier basisonderwijs. 
Dit is nog in voorbereiding. 
Vooral binnen de stichting SPO Utrecht weten de scho-
len elkaar te vinden. Op casusniveau denken scholen 
met elkaar mee, met name tussen SBO, SO-4 en SO-3 
van SPO Utrecht. De orthopedagogen en intern bege-
leiders weten elkaar goed te vinden. 

Basisgegevens
Plaats:  Utrecht
Bestuur: SPO Utrecht

Aantal leerlingen nu: 90  
Er is sprake van groei.

2019-2020 2020-2021 2021-2022 2022-2023

78
85 90 90

Uitstroom in percentages: 

■ VO: 6% 
■ VSO: 75%
■ overig: 19%
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Samen met de zorg zal het gesprek gevoerd moeten 
worden over het leerrecht en op welke plek (in een 
zorg- of onderwijsinstelling) dat dan plaats zou moeten 
vinden. Op dit moment is er nog geen onderwijs vanuit 
de Lux op zorglocaties maar de school zou dat wel een 
mooie ontwikkeling vinden. 

De inzet van de AB’ers van Reinaerde verloopt nu 
nog via individuele beschikkingen. De school overlegt 
nu met het samenwerkingsverband en de gemeente 
(inclusief KOOS en Spoor030), buurtteams, JGZ en 
Reinaerde om over te gaan naar collectieve inzet van 
zorg. De school hoopt dat dit rond is met ingang van 
schooljaar 2023-2024. Voordeel van die collectieve 
inzet is dat de AB’ers alle leerlingen goed kennen en 
flexibelere inzet mogelijk is en daarmee meer maat-
werk geboden kan worden. 

De school onderzoekt mogelijkheden voor een traject 
dat leerlingen ondersteunt om vanuit het SO op een 
goede manier uit te stromen naar het PrO. Daarnaast 
wordt een traject opgestart waarbij de expertise van de 
school wordt ingezet in het reguliere BAO. Dit kan niet 
eenzijdig vanuit SO Lux besloten worden, dit moet in 
overleg met de scholen en in relatie tot stedelijke be-
sluiten. De school denkt goed op weg te zijn in overleg 
met besturen, het samenwerkingsverband en andere 
scholen om met elkaar te kijken waar gestreefd kan 
worden naar meer samenwerking.

De school wenst dat iedere wijk in Utrecht een eerste 
opvangmogelijkheid heeft voor alle kinderen. SO Lux 
zal dan de school zijn die altijd plek heeft voor leerlin-
gen die meer nodig hebben en baat hebben bij een 
setting die iets extra’s kan bieden. In die eerste opvang 
kan SO Lux haar expertise delen. 

Zoals het samenwerkingsverband het continuüm voor 
HB heeft georganiseerd zou het speciaal onderwijs 
ook georganiseerd kunnen worden. Werken op basis 
van een continuüm (van een beetje tot heel veel) met 
een gevarieerd aanbod van expertise. Dan zouden 
de schotten er uit moeten en moeten we niet meer in 
hokjes denken in SO-3, SO-4, SBO en jeugdhulp, maar 
meer integreren om zo ook tot meer thuisnabij onder-
wijs te komen.

Er is een ontwerp gemaakt voor vernieuwing en uitbrei-
ding van het gebouw. De school gaat daarom tijdelijk 
naar een ander gebouw. 
  

“ We hebben heel sterk ingezet op 
de ontwikkeling van didactiek en 
het stellen van hoge doelen. Daarin 
hebben we hele mooie ontwikke-
lingen gemaakt en mogen we te-
vreden zijn met de resultaten. Er is 
ontzettend veel expertise in huis om 
te delen met het regulier onderwijs. 
De mogelijkheden om dit breder in 
te zetten zijn er helaas nog niet.” 
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Doelgroepen
De Kleine Prins Utrecht Noord (Ariane de Ranitz) is een 
mytylschool die onderwijs biedt aan een zeer gevari-
eerde groep leerlingen met een motorische beperking, 
van 4-12/13 jaar (voor EMB’ers tot 18 jaar). Er is een 
grote spreiding op het gebied van intelligentie. De 
doelgroepen van de school zijn opgedeeld in drie af-
delingen: een EMB-afdeling (kinderen met een ernstig 
meervoudige beperking), een ZML-afdeling en een 
afdeling SO-regulier (kinderen met niveau ZML+ die 
vrijwel altijd doorstromen naar reguliere vormen van 
onderwijs). De EMB-afdeling heeft nog een subafde-
ling: de onderwijszorggroepen (OZG). Dat zijn heel 
kwetsbare EMB-leerlingen met een intensieve zorg-
vraag, met ongeveer 5 of 6 leerlingen per groep. 
Een groot deel van de leerlingen op de school heeft 
een revalidatiebehoefte. Revalidatie is geen absolute 
voorwaarde om aangenomen te worden op de school. 

Het streven is wel om leerlingen met revalidatiebehoef-
ten als voornaamste doelgroep te houden. 

Op de school zitten zowel leerlingen met TLV categorie 
1, 2 en 3, maar de grootste groep krijgt bekostiging in 
categorie 3 (hoog). De school is in het voortraject heel 
zorgvuldig, omdat het haar verwachtingen waar wil ma-
ken. Om deze reden worden niet alle kinderen met een 
TLV aangenomen. Deze kinderen worden bijvoorbeeld 
doorverwezen naar een reguliere ZML- school, omdat 
DKP Utrecht Noord zich sterk richt op de motorische 
ontwikkeling en het onderwijs moet aansluiten bij de 
zorg-/onderwijsvraag van de leerling. Als een kind met 
een TLV niet wordt aangenomen, adviseert de school 
wel over andere mogelijkheden. 
Verder stelt de school grenzen met betrekking tot 
externaliserend en agressief gedrag en psychiatrische 
problematiek, in verband met de veiligheid in de 
groep. Algemene kennis over SO-1 en SO-2 hebben ze 
wel in huis, maar kunnen niet de ondersteuning bieden 
die normaliter in SO-1 of SO-2 wordt geboden. 

Aanbod 
Voor de leerlingen van de eigen school
De school werkt nauw samen met Revalidatiecentrum 
de Hoogstraat, dat ook aanwezig is in het gebouw. Dit 
maakt het mogelijk voor leerlingen om de benodigde 
therapie/behandeling te ontvangen onder schooltijd.
Binnen de school zijn veel expertise en faciliteiten 
aanwezig. Hierbij gaat het onder meer om aanbod 
voor dyscalculie, dyslexie, executieve functies, laag-
begaafdheid, motorische/fysieke ontwikkeling, NT2, 
sociaal-emotionele ontwikkeling, spraak/taal, preven-

SO-3 De Kleine Prins Utrecht (Ariane de Ranitz) 
Samenwerkingsverband Utrecht PO
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Samenwerking / partners 
Naast de intensieve samenwerking met revalidatiecen-
trum de Hoogstraat, zit op het terrein van de school een 
grote VSO- school. 
De school heeft goed contact met de gemeente 
Utrecht, met name over vervoer en bekostigingssyste-
matiek. Ook het contact met omliggende gemeenten is 
doorgaans goed. 
Verder heeft de school goed contact, zowel formeel als 
informeel, met andere SO- en SBO-scholen. In de ge-
meente Utrecht (waar de school gelokaliseerd is) plant 
het samenwerkingsverband 3 keer per jaar een over-
leg in om elkaar bij te praten. Contacten met andere 
samenwerkingsverbanden, zoals SWV ZOUT en SWV 
Passenderwijs, zijn heel wisselend en meer in informele 
vorm. Vooral met ZOUT zou de school wel meer contact 
willen. Contact met SWV Profi Pendi heeft in het verle-
den tot enige frustraties geleid, maar de banden zijn nu 
goed aangehaald, waardoor nieuwe perspectieven zijn 
ontstaan om goed samen te werken. 

Samenwerking met regulier onderwijs zit vooral in 
de korte lijnen met het DKP, het expertisecentrum en 
wen-ochtenden bij de overstap naar regulier. 
 
In-, door- en uitstroom
Leerlingen komen vrijwel altijd via de Hoogstraat of via 
een ander revalidatiecentrum of kinderdagcentrum in 
de omgeving binnen. Dit maakt dat de school leerlingen 
vroeg in beeld heeft. Ongeveer 50% van de leerlingen 
die op oriëntatie komen, starten ook daadwerkelijk op 
de school. 
Bij thuiszitters neemt de school af en toe wel een aantal 
leerlingen aan, maar probeert dit wel te beperken tot 
kinderen die echt optimaal profiteren van het onderwijs 
dat de mytylschool aanbiedt. 

Uitstroom naar reguliere basisscholen komt steeds meer 
voor in de SO-regulier-groep. In deze groep is ook 
krimp te zien. Elk jaar worden ongeveer 1 of 2 leerlin-
gen doorverwezen naar reguliere basisscholen. Ouders 
zijn hierin veelal de initiatiefnemers. De school ziet dit 
als verbeterpunt voor zichzelf, aangezien het meer een 
houding zou moeten zijn binnen het team waarbij elk 
jaar geëvalueerd wordt of het een optie is voor leerlin-
gen om teruggeplaatst te worden. Hierin speelt ook de 
revalidatie een rol, in de zin dat wanneer de intensieve 
revalidatiefase voorbij is, het niet per se meer nodig is 
dat het kind op de mytylschool zit. De school heeft zich 

tieve signalering van leer-/opgroei-/opvoedproblemen, 
preventieve signalering van leesproblemen, huiswerk-
begeleiding, rekentraining, rouwverwerking en losla-
ten, training sociale vaardigheden, training studievaar-
digheden.
Daarnaast is er een schoolzwembad dat fungeert als 
therapiebad, met verstelbare vloer voor het uitvoeren 
van motorische oefeningen.

Voor andere (reguliere) scholen (in het samenwer-
kingsverband, de gemeente, binnen het bestuur)
Bij de overstap van leerlingen naar het regulier on-
derwijs wordt intensief contact onderhouden met de 
desbetreffende reguliere school over het programma 
en eventuele zorgvragen. Dit is maatwerk en ligt niet 
vast voor alle leerlingen.

Basisgegevens
Plaats:  Utrecht
Bestuur: De Kleine Prins

Aantal leerlingen nu: 150  
Er is sprake van een stabiel beeld.

2019-2020 2020-2021 2021-2022 2022-2023

133 128
122

150

Uitstroom in percentages: 

■ VO: 4,5% 
■ VSO: 86,4%
■ overig: 9,1%
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daarom voorgenomen om in de komende schoolplan-
periode zelf veel actiever beleid te gaan voeren op het 
plaatsen van kinderen op reguliere scholen.

Uitstroom: Er zijn wel eens leerlingen die in- of  
uitstromen van/naar SBO, maar dit komt niet veel voor.
 
Toekomstverwachtingen en ambities
De school heeft daarnaast veel ambities, die over 10 jaar 
gerealiseerd moeten zijn. Ze wil de focus op didactiek 
en onderwijs vergroten, en daarin een leidende rol aan-
nemen als mytylschool in Nederland. De school wil meer 
naar buiten treden en ook als revalidatieschool bekend 
worden als opleidingsschool. De school wil meer kortdu-
rende en ambulante zorg bieden. DKP Utrecht heeft een 
centrale ligging en wil hier optimaal gebruik van maken.

Over tien jaar wil de school een vindplaats zijn voor 
inclusief onderwijs. Het wil dé netwerkpartner zijn die 
schakelt, die tijdelijke instroom heeft en bij de uitstroom 
met een breed beeld kijkt naar wat de leerling nodig 
heeft. Het hoopt tevens een school te zijn waar avontuur 
in het DNA gesijpeld is, omdat ze grote projecten gaan 
doen, waarin ze leerlingervaringen willen meebrengen.

De doelgroepen zullen voornamelijk ZML en lager 
(EMB, ZML doelgroep) zijn. De verwachting is dat 
SO-regulier verder gaat krimpen en dat is hopelijk over 
tien jaar ook een succesverhaal, waarbij deze leerlingen 
dus meer op reguliere scholen zitten. Misschien dat de 
school ook nog een plek kan zijn voor de naar het regu-
lier uitgestroomde kinderen om een ochtend of middag 
op de school aan therapieën of andere activiteiten deel 
te nemen. Verder blijft het een intensief samenwerkende 
school met revalidatiecentrum de Hoogstraat.

Wat betreft huisvesting, wil de school dat over tien jaar 
de nieuwbouw is gerealiseerd, waarin een sterke samen-
werking plaatsvindt tussen SO en VSO, zij vormen één 
organisatie. Dat is nu nog te weinig.

  

“ Zelfstandigheid en zelfredzaamheid 
zijn echt kernwoorden van deze 
school.”
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Doelgroepen
De Kleine Prins Utrecht (voorheen De Schans) biedt 
onderwijs aan kinderen met een syndroom die bin-
nen het SBO en BAO net niet meekomen op allerlei 
verschillende vlakken, waaronder het leren, het le-
ren-leren, motorische vaardigheden en sociaal-emo-
tionele ontwikkeling. Het zijn veelal kinderen met een 
prikkelgevoeligheid en internaliserende problematiek. 
Daarnaast zijn langdurig zieke kinderen onderdeel 
van de doelgroep. Dit zijn o.a. kinderen met moeilijk 
instelbare diabetes, epilepsie en spierziektes. Tot de 
doelgroep behoren ook kinderen met kenmerken van 
ADHD en ASS, waarvan een enkeling een diagnose 
heeft. Daarnaast ziet de school meer leerlingen met 
taal/spraakproblemen en visusproblemen. 

De school hanteert twee criteria bij het aannemen 
van leerlingen: (1) op welk leerniveau is er een onder-
wijsbehoefte en (2) is er sprake van externaliserende 
problematiek. Criterium (1) is van belang aangezien 
de school geen leerroutes 3 (dagbesteding) of lager 
aanbiedt. Criterium (2) heeft te maken met de kwets-
baarheid van de doelgroep, waardoor een kind met 
te pregnant externaliserende problematiek niet wordt 
aangenomen. Om dit te beoordelen, heeft de school 
een goed functionerende commissie van begeleiding 
(CvB), bestaande uit orthopedagoog, schoolarts, IB’er 
en directeur. Zij bestuderen alle dossiers inhoudelijk, 
ongeacht de TLV van het kind. 

De school investeert veel tijd in de aanmeldings-
procedure. Voordat een officiële aanmelding wordt 
ingediend, vindt altijd eerst oriënterend gesprek met 
ouders plaats incl. rondleiding door de school. Tijdens 
dit gesprek wordt in kaart gebracht wat de onderwijs- 
en zorgbehoeftes van kind zijn. Vervolgens adviseert 
de school om het kind aan te melden of geeft ouders 
advies voor een passende school. Deze procedure 
helpt voorkomen dat veel kinderen na een officiële 
aanmelding worden afgewezen. Ze willen thuiszitters 
ten zeerste voorkomen. Concreet zijn vorig jaar 24 kin-
deren officieel aangemeld (fase na oriëntatiegesprek), 
waarvan twee kinderen zijn afgewezen na CvB-overleg.
Daarnaast investeert de school veel in een schoolon-
dersteuningsprofiel (SOP) om de juiste leerlingen aan 
te trekken. Door goed te netwerken dragen zij uit wat 
zij kunnen.

SO-3 De Kleine Prins Utrecht Noord (de Schans) 
Samenwerkingsverband Utrecht PO
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Voor andere (reguliere) scholen (in het samenwer-
kingsverband, de gemeente, binnen het bestuur)
De school biedt geen structurele ondersteuning aan 
andere scholen. Binnen stichting De Kleine Prins is een 
expertisecentrum met 40 medewerkers dat regionaal 
wordt ingezet (raamovereenkomst met het samen-
werkingsverband). Kinderen die in het kader van  
passend onderwijs een plek hebben in regulier onder-
wijs (BAO tot MBO) kunnen expertise inkopen  
bij het expertisecentrum. De school staat altijd open 
voor consultatie. Het komt regelmatig voor dat er 
vanuit het samenwerkingsverband naar de directeur of 
orthopedagoog wordt gebeld om mee te kijken naar 
bepaalde casuïstiek. 
 
Basisgegevens
Plaats:  Utrecht
Bestuur: De Kleine Prins

Aantal leerlingen nu: 102  
Er is sprake van groei.

De school kan geen leerlingen bedienen die dusdanig 
motorisch beperkt zijn, dat zij afhankelijk zijn van aan-
gepaste voorzieningen in de school (bijv. een tillift). 

Een ontwikkeling binnen de school is een toegeno-
men percentage kinderen met internaliserende pro-
blematiek en prikkelverwerkingsproblemen met een 
verwachte uitstroom richting arbeid (profiel 4). De 
school kan deze doelgroep goed bedienen vanwege 
de structuur, het leerklimaat en de rust en ruimte. Dit is 
ontstaan sinds de invoering passend onderwijs, waarna 
de doelgroep van langdurig zieke kinderen kleiner is 
geworden en de school kromp. De school is licht aan 
het groeien: 13 leerlingen stromen dit jaar uit en 13 tot 
17 hebben zich aangemeld voor het nieuwe schooljaar. 
De verwachting is dat deze leerlingen ook door de CvB 
komen. De school is in schooljaar 2022-2023 gegroeid 
met 20 leerlingen ten opzichte van schooljaar 2021-
2022.

Aanbod 
Voor de leerlingen van de eigen school
De school werkt niet met een jaarklassensysteem maar 
biedt leerroutes 4 t/m 7 aan. Leerlingen worden op 
leerniveau ingedeeld (niet op leerjaar), waardoor de 
school goed in staat is te differentiëren. Verder ge-
bruikt de school in principe de methodieken die ook 
op regulier BAO gebruikt worden, alleen doen de 
leerlingen soms langer over de leerstof. Ze proberen 
een goede balans te vinden tussen het opstellen van 
ambitieuze leerdoelen en meer kind-volgend zijn.

Personeel wordt geschoold op prikkelverwerkingspro-
blematiek. Collega’s van het expertisecentrum van De 
Kleine Prins en therapeuten van Jan van Rijn Kinderfy-
siotherapie (dochterstichting van De Hoogstraat) die 
zijn geschoold tot sensorisch integratietherapeut 
geven scholing aan de medewerkers van De Schans.
De school heeft een schoollogopedist in dienst voor 
0.4 fte die ondersteuning biedt bij woordenschat on-
derwijs, NT2 en ondersteunende gebaren. Daarnaast 
is zij ook een dag in dienst voor de logopediepraktijk 
samen met een collega-logopedist. Zij geven individu-
ele therapie op school aan leerlingen vanuit de zorg-
verzekering.

2019-2020 2020-2021 2021-2022 2022-2023

66 68

81

102

Uitstroom in percentages: 

■ PrO: 33% 
■ VSO: 50%
■ VMBO-t/HAVO: 17%
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Samenwerking / partners 
Op de school zijn collega’s aanwezig van Jan van Rijn 
Kinderfysiotherapie (van De Hoogstraat). In de school 
zijn twee fysiotherapeuten en twee ergotherapeuten 
voor het geven van therapie in de school, onder school-
tijd. Daarnaast is er logopedie vanuit Praktijk op Maat 
onder schooltijd. 
De Schans neemt deel aan het directeurenberaad SO-
SBO van het samenwerkingsverband. Daarin vinden in-
formatiedeling en afstemming plaats tussen de scholen. 
Ook op IB- en orthopedagoogniveau is er overleg. 

De school heeft een aantal keren per jaar een vast over-
leg met contactpersonen van jeugdzorg, buurtteams 
en leerplicht. De stichting heeft een schoolarts in dienst 
voor een aantal uren per week. Dit is een JGZ arts die 
daarnaast werkzaam is bij de GGD en op de mytylschool 
(SO en VSO). Deze arts zit ook in de CvB van De Schans 
en onderhoudt korte lijnen met behandelend artsen in 
het WKZ. Er is ook een coördinator medische zorg die 
alle klassenassistenten coaching geeft op het gebied 
van medische handelingen (bijv. katheteriseren), onder 
supervisie van de schoolarts. Scholing medische han-
delingen wordt gegeven door de schoolarts of wordt 
centraal (voor de 3 Utrechtse scholen van De Kleine 
Prins) ingekocht bij het UMCU. Uiteindelijk tekent de 
schoolarts af of iemand bevoegd en bekwaam is om de 
voorbehouden, medische handelingen uit te voeren. 
Om de leerlingen met visusproblemen goed te kunnen 
bedienen, heeft de school regelmatig contact met Bar-
timeus. Een ambulant begeleider vanuit die organisatie 
kijkt mee en ondersteunt bij visusproblematiek. Daar-
naast is er soms contact met Steunpunt Kinderepilepsie. 

De school heeft te maken met acht samenwerkings-
verbanden. De samenwerking met SWV Utrecht PO is 
groeiend en is ook de hofleverancier van de school. Van-
uit het samenwerkingsverband is er een meer proactieve 
houding ontstaan naar de scholen, orthopedagogen 
en schooldirecteuren toe. Dit vindt de school een fijne 
ontwikkeling. De school ervaart ook de samenwerking 
met SWV Passenderwijs als positief. In de contacten met 
SWV ZOUT en SWV Profi Pendi ontbreekt volgens de 
school een inhoudelijke dialoog en ligt er te veel nadruk 
op het systeem. 
 

In-, door- en uitstroom
De meeste kinderen stromen in vanuit SBO en BAO, 
in de groepen 4 t/m 7. In algemene zin vindt instroom 
plaats tot aan groep 8 en gedurende het gehele school-
jaar. De school ziet een toename van instroom vanuit 
SO-2. Instroom komt ook vanuit de therapeutische 
peutergroepen van De Hoogstraat en van Youké. De 
instroom is per jaar heel wisselend. 

De school vindt het lastig dat ze soms leerlingen moeten 
afwijzen of moeten vragen om later bij de school terug 
te komen, omdat de groepen vol zitten. Bij zo’n afwij-
zing zoekt de school contact met het samenwerkingsver-
band over vervolgacties. In deze situatie kan het voorko-
men dat kinderen op een later moment, als er wel weer 
plek is, terugkomen bij de school voor een aanmelding. 
In de tussentijd kiezen sommige ouders ervoor hun kind 
langer thuis te houden. 
In enkele gevallen kiest de school voor terugplaatsing 
van een kind. Terugplaatsing is een vast punt bij tussen-
tijdse beoordelingen en evaluaties. Als terugplaatsing 
mogelijk is kijkt de school wat de leerling nodig heeft 
om teruggeplaatst te worden naar regulier onderwijs. 

Vaak krijgt de school kinderen binnen, voornamelijk 
vanuit zij-instroom, die mogelijk te lang in het regulier 
onderwijs gebleven zijn. De mogelijkheid voor terug-
plaatsen van deze kinderen in de toekomst is daardoor 
nihil. 

Kinderen stromen uit naar PrO, VO, VSO (De Kleine 
Prins) en Berg en Bosch (SO-4). Als het nodig is doet 
de school een warme overdracht, meestal binnen de 
eigen stichting. De grootste doelgroep (die nu aan het 
krimpen is) functioneert op leerroute 5. Deze kinderen 
stromen uit naar VMBO-b/k. Vorig jaar had de school 
ongeveer een 50/50 uitstroom van kinderen naar 
regulier VO en VSO. Dit jaar zijn zes leerlingen naar VO 
uitgestroomd, waarvan twee naar regulier en vier naar 
speciaal. De bestendiging is heel goed (bijna 100%). De 
school volgt de leerlingen nog 3 jaar achteraf: ze zien 
dat ze goed toegerust zijn op het vervolgonderwijs.
Uitstroom naar PrO (leerroute 4 kinderen) is per jaar ver-
schillend. Op dit moment nemen de kinderen op leer-
routes 4 t/m 7 procentueel toe. Schooljaar 2022-2023 
zien we weer een hele grote instroom van leerlingen op 
leerroute 5. Volgend jaar stromen twee kinderen uit naar 
PrO (thuisnabij).
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Op het moment heeft de school geen thuiszitters. In 
het verleden is het een enkele keer voorgekomen: de 
leerling kreeg toen leerplichtontheffing.  

Toekomstverwachtingen en ambities
De school heeft de ambitie om actief educatief part-
nerschap met ouders op te zoeken. Daarnaast willen ze 
groeien in vakmanschap met betrekking tot de vakken. 
Ze gaan steeds meer werken met specialisten. Op dit 
moment is er een leerkracht die zich specialiseert op het 
gebied van rekenen en het plan is dit ook te realiseren 
voor lezen en taal. De school vindt het belangrijk dat 
eigenaarschap zoveel mogelijk bij medewerkers op de 
werkvloer ligt. Ook willen ze verder specialiseren om 
langdurig zieke kinderen nog beter te kunnen bedienen. 

De school vindt het belangrijk om de dialoog te blijven 
voeren met de samenwerkingsverbanden over inclusief 
onderwijs. Zij zien een groei van SO/SBO, wat volgens 
hen leidt tot het verder afdrijven van inclusiever onder-
wijs. Dit baart De Schans en andere scholen wel zorgen. 

Wat betreft huisvesting zou de school graag op het 
huidige terrein willen blijven. Ze zitten wel in een oud 
gebouw dat toe is aan renovatie. Daarnaast groeit de 
school, het gebouw biedt ruimte voor acht klassen en 
dat is bepalend voor het maximaal aantal leerlingen. 
In de komende vijf jaar zou de school graag renoveren 
en verduurzamen (o.a. een groen dak, zonnepanelen, 
dubbel glas). 

De school staat open voor samenwerking met SBO en 
andere scholen binnen de eigen stichting. 
  

“ Wij zijn trots op ons pedagogisch 
klimaat en de veiligheid en accep-
terende houding van ‘we zijn blij  
dat je er bent, je bent welkom’,  
want we denken dat dat de basis is 
voor succes en de basis om weer zin 
in leren te krijgen.” 
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Doelgroepen
SO Prof. Fritz Redl is een SO-4-school voor kinderen 
met psychiatrische problematiek, die een behandelre-
latie hebben met de afdeling psychiatrie van het UMC 
Utrecht (UMCU) of andere GGZ-instanties. De school 
verzorgt tijdelijk onderwijs aan kinderen die voor obser-
vatie, diagnostiek en/of behandeling zijn opgenomen 
in het UMCU. Als de behandeling bij het UMCU wordt 
afgerond, verlaat de leerling de Fritz Redlschool en zal 
terugkeren naar de school van herkomst of een andere 
vorm van regulier of speciaal onderwijs of dagbeste-
ding. Bij uitzondering is er een overbruggingsperiode 
mogelijk tot de leerling geplaatst kan worden op een 
passende vervolgschool.

Naast deze groep bestaat ook de zogenaamde 
‘stoeltjesregeling’ voor leerlingen uit BAO, SBO of SO 
met een specifieke onderwijsvraag, gerelateerd aan 
gedrags- en/of psychiatrische problemen, die niet in 
behandeling zijn bij het UMCU. Dit is een tijdelijk on-
derwijsaanbod, dat wordt ingekocht door SWV Utrecht 
PO, SWV Profi Pendi en SWV Passenderwijs voor hun 
leerlingen die dit nodig hebben. Het gaat dan om 
‘het topje van de ijsberg’ qua leerlingproblematiek in 
vergelijking met andere SO-4-scholen. Die leerlingen 
komen soms met een TLV binnen, maar soms ook als 
gastleerling en dan vindt er bekostiging plaats op 
weekbasis. De populatie in de stoeltjesregeling is soms 
heel moeilijk; “We zijn heel wat gewend, maar som-
mige van deze kinderen zijn heftig agressief”. Soms is 
dan tweede- of derdelijnszorg in de school vanuit het 
UMCU tussentijds mogelijk. 
Bij het UMCU worden in principe geen kinderen in be-
handeling genomen met een LVB omdat deze kinderen 
onvoldoende kunnen profiteren van het behandelaan-
bod. Daarmee heeft de Fritz Redlschool deze leerlin-
gen ook niet. De school zegt relatief veel HB-leerlingen 
te hebben, maar heeft geen aparte HB+-klassen en 
hanteert daar ook geen grens voor. 
 
Aanbod 
Voor de leerlingen van de eigen school
Leerlingen worden geplaatst via de aanmelding bij het 
UMCU. Het gaat om een residentiële plaatsing, waar-
door geen TLV nodig is. Dan wordt contact gelegd met 
de school van herkomst en wordt het OPP opgevraagd 
en besproken. Die school en het samenwerkingsver-
band worden betrokken en op de hoogte gehouden. 

SO-4 Prof. Fritz Redlschool
Samenwerkingsverband Utrecht PO
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Samenwerking / partners 
De Fritz Redlschool heeft te maken met een groot aantal 
samenwerkingsverbanden, ook buiten de regio Midden 
Nederland. Het belangrijkste samenwerkingsverband 
is SWV Utrecht PO, omdat de school daar gevestigd is. 
Voor de ‘stoeltjesregeling’ werkt de school samen met 
SWV Utrecht PO, SWV Profi Pendi en SWV Passender-
wijs. De school neemt deel aan de ALV van het SWV 
Utrecht PO en dat van SWV Passenderwijs (en Sterk 
VO). Binnen het SWV Utrecht PO is de school onderdeel 
van het Expertisenetwerk Utrecht. Daarin missen zij de 
SO-scholen de Berg en Boschschool en de van Leersum-
school, die daarin belangrijk zouden kunnen zijn. 

De school heeft geen structureel overleg met andere 
SO-4-scholen in de regio, nauwelijks met SO-1, maar 
wel met SO-2 voor kinderen met een taalontwikkelings-
stoornis. 

De school heeft geen direct overleg met de gemeente, 
wel met de leerplichtambtenaar en het kernpartnerover-
leg / de buurtteams rond individuele dossiers. De school 
zou graag een directere lijn willen met de zorgtoewij-
zing. Soms is andere zorg nodig dan die van het UMCU, 
bijvoorbeeld een pedagogisch medewerker in de groe-
pen ten behoeve van OZA’s of ZOA’s. Het UMCU doet 
weinig aan pedagogische ondersteuning in de school 
en de klassen zelf, haalt kinderen er alleen uit, waarmee 
het geen versterking van het leren biedt. 
De Fritz Redlschool zou ook graag meer samenwerken 
met universiteiten en hogescholen voor kennisuitwis-
seling. In de huidige situatie ontbreekt daarvoor de 
menskracht. Die verbinding van praktijkkennis en weten-
schappelijke kennis zou een verrijking voor de hele regio 
kunnen betekenen. 
 
In-, door- en uitstroom
Het UMCU behandelt kinderen vanaf 6 jaar, heel soms 
een 5-jarige. Daarmee heeft de school geen echte 
kleuters. Ook is diagnostiek bij die heel jonge kinderen 
vaak nog ingewikkeld en onderzoeken naar cognitieve 
capaciteiten van beperkte voorspellende waarde. 
De school signaleert dat de instroom steeds later plaats-
vindt. Leerlingen hebben dan naast hun ontwikkelings-
probleem ook nog een schooltrauma opgelopen. Dan 
kost het tijd om die negatieve ervaringen te overschrij-
ven door positieve schoolervaringen. 

Als de behandeling wordt afgerond, wordt gekeken 
of terugkeer naar de school van herkomst het meest 
passend is of dat een andere (SO-)school nodig is. 

Door de tijdelijke verblijfsduur hebben leerkrachten op 
de Fritz Redlschool te maken met voortdurend veran-
derende groepen, met een steeds andere leeftijdsop-
bouw en leerniveaus. Dat maakt de groepsvorming uit-
dagend. Ook de binding met de leerlingen is anders; 
er is wel verbinding, maar zij moeten de leerlingen ook 
weer los kunnen laten. Daarom is de pedagogische 
benadering de belangrijkste pijler van de school. 
De school heeft zich getraind in traumasensitief lesge-
ven. 

Voor andere reguliere scholen in de regio Utrecht
Expertiseteam Fritz is het ambulante team van de Fritz 
Redlschool, dat scholen in de regio Utrecht onder-
steunt bij het bieden van een passend onderwijsaan-
bod voor leerlingen waarbij een psychiatrische en/
of gedragsvraag centraal staat (raamovereenkomst 
met het samenwerkingsverband). Om een duidelijk en 
concreet beeld te krijgen van de ondersteuningsvraag, 
gebruiken ze verschillende middelen zoals (gedrags)
analyse, observatie, coaching en reflectie en het delen 
van kennis. Zij bieden vervolgens concrete, oplossings-
gerichte handvatten en gedragsinterventies die direct 
toegepast kunnen worden in de dagelijkse praktijk, 
volgens het door henzelf ontwikkelde traject ‘Basis 
voor gedrag’. 
 
Basisgegevens
Plaats: Utrecht
Bestuur: Stichting Professor Fritz Redlschool voor Lang-
durig Zieke Kinderen

Aantal leerlingen nu: 35  
Er is sprake van groei. Er zijn soms heel grote pieken 
(bijvoorbeeld in de zomermaanden).

Uitstroom in percentages: 

■ VO: 33,3% 
■ VSO: 50%
■ overig: 16,7%

35



Het gemiddelde verblijf varieert van ongeveer 4 maan-
den tot enkele jaren. Hier zit geen strakke tijdslimiet aan. 
Jongere leerlingen worden eerder terug- of doorge-
plaatst; in de bovenbouw maken zij meestal de Fritz 
Redlschool af. De meeste kinderen gaan niet terug naar 
hun oude school. Meer dan de helft stroomt door naar 
het SO, een kwart naar het SBO en een kwart naar het 
reguliere BAO. 
 
Knelpunten, toekomstverwachtingen en 
ambities
Knelpunt is dat het gebouw gebonden is aan een 
maximum aantal leerlingen. Gemeente en onderwijs 
kunnen daar weinig aan doen, omdat het behoort tot 
het UMCU. 
Om de heftige groep in de stoeltjesregeling goed te 
kunnen begeleiden zou een onderwijsassistent met 
expertise op gedragsbegeleiding of een pedagogisch 
werker zeer wenselijk zijn. Dat zou dan uit onderwijsfi-
nanciering/stoeltjesregeling moeten komen. 

Er is beperkte ruimte en tijd voor een goede, warme 
overdracht bij terugplaatsing naar een andere school. 
Daarvoor zou ongeveer 15 uur begeleiding nodig zijn. 
Die ruimte heeft de school niet; de financiën daarvoor 
ontbreken, terwijl de school dat wel heel belangrijk 
vindt. Het Expertiseteam Fritz kan hier wel iets in doen, 
maar niet voldoende. Dit is een vraag aan de samenwer-
kingsverbanden om daarin te voorzien. De school zou 
hiervoor best een voorziening van het samenwerkings-
verband willen worden. 
Door het voortdurend wisselende aantal leerlingen, 
met grote pieken en dalen, staat de continuïteit van de 
school voortdurend onder druk. Voor 4 of 5 leerlingen 
is 1 FTE nodig. Als er 5 leerlingen vertrekken mist de 
school meteen een belangrijk deel van het team, dat 
een paar weken of maanden later wellicht weer nodig is. 

De Fritz Redlschool signaleert dat verschillende scholen 
(bijv. ook De Kleine Prins) een Expertiseteam hebben, 
dat beschikbaar is voor scholen in de regio. Ook veel 
besturen hebben een expertiseteam en veel samenwer-
kingsverbanden ook. Zij vragen zich af of het niet effici-
enter, effectiever en beter voor kinderen en scholen zou 
zijn als dit gebundeld zou worden. De school wil daar 
graag een actieve rol in vervullen en hun expertise inzet-

ten in het reguliere onderwijs, bijvoorbeeld in de vorm 
van co-teaching. Ook op het gebied van HB gecombi-
neerd met gedragsproblemen, zou hun expertise dan 
meer beschikbaar kunnen komen voor andere scholen.
De Fritz Redlschool heeft soms de indruk de problemen 
van andere samenwerkingsverbanden te moeten oplos-
sen, door kinderen langer binnen te houden dan nodig 
is, omdat die samenwerkingsverbanden geen passende 
vervolgplek hebben voor die leerlingen. Dat vraagt om 
een goed regionaal overleg over een mogelijke herzie-
ning van de financieringssystematiek voor de school, 
zodat er een verbreding van de onderwijsgerichte taken 
binnen de samenwerkingsverbanden en het reguliere 
onderwijs mogelijk is. 

De school zegt een goede bijdrage te kunnen leveren 
aan inclusiever onderwijs, door snel en kort te kunnen 
schakelen en dan weer door te kunnen in het reguliere 
onderwijs. 

De Fritz Redlschool zou graag een gecombineerde 
groep 8 – brugklas willen realiseren, zowel voor de UM-
CU-leerlingen als voor de Stoeltjesleerlingen. Dit is met 
name belangrijk voor kinderen met externaliserende 
problematiek. De VSO-afdeling van de Fritz Redl is er op 
dit moment namelijk alleen voor jongeren met internali-
serende problematiek. 

Huisvestingswensen: het gebouw is nu eigendom van 
het UMCU en valt daarmee niet onder eisen voor on-
derwijsgebouwen. De school zou graag een verbetering 
van het luchtklimaat zien. Ook komt met de continuering 
van de Stoeltjesregeling de ruimtelijke capaciteit van de 
school wellicht onder druk te staan. 

“ Wij maken ons er hard voor dat  
alle leerlingen zich veilig voelen,  
om te komen tot een positieve  
persoonlijke ontwikkeling.”
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Doelgroepen
SO Fier is een SO-school voor leerlingen die intensieve 
vragen stellen op het gebied van gedrag / gedragspro-
blematiek, zowel internaliserend als externaliserend. 
De school staat open voor elk kind in Utrecht met een 
TLV SO. Zij signaleren dat kinderen uit lagere sociale 
milieus oververtegenwoordigd zijn op de school. Dan 
is er bijna altijd ook meer aan de hand dan één ge-
dragsvraag. Het gaat vaak om multiprobleemgezinnen. 
 
Aanbod 
Voor de leerlingen van de eigen school
De school heeft een OZA-groep voor kleuters, in 
samenwerking met Youké en in afstemming met de Luc 
Stevensschool en De Binnentuin. De drie OZA-groe-
pen zijn verdeeld over de stad, zodat jonge kinderen 

zo min mogelijk reistijd hebben. Tijdens het OZA wordt 
onderzocht welke vorm van vervolgonderwijs het 
meest passend is. Vaak is dit SBO maar het kan ook 
regulier of SO zijn. Daarom zijn er andere scholen ge-
zocht als samenwerkingspartners, voor de doorstroom. 
De OZA-groep heeft een fulltime leerkracht en een 
fulltime jeugdhulpmedewerker, die ook altijd gezinsbe-
geleiding biedt. 

Voor andere reguliere scholen in de gemeente of 
het samenwerkingsverband
De school heeft meegedacht in de opzet van de HB+-
groep van het samenwerkingsverband. Ook wordt de 
school vaak betrokken door de consulenten van het sa-
menwerkingsverband om mee te denken bij complexe 
casussen, wanneer gedacht wordt aan SBO of SO.
 
Basisgegevens
Plaats: Utrecht
Bestuur: SPO Utrecht

Aantal leerlingen nu: 155  
Er is sprake van lichte groei.

SO-4 Fier
Samenwerkingsverband Utrecht PO

2019-2020 2020-2021 2021-2022 2022-2023

133 133 137
155
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In-, door- en uitstroom
Er stromen steeds vaker jongere kinderen in, onder 
meer uit KDC’s en uit behandelgroepen van Youké. Niet 
altijd is een kind op school op zijn/haar plek. Soms heeft 
een kind wel leerpotentieel, maar zou onderwijs in de 
zorgsetting een betere optie zijn. Nu leidt dat (uit kos-
tenperspectief) tot rigide afwegingen. Dat zou veel meer 
een continuüm moeten zijn. 
De kwaliteit van de voorschoolse voorzieningen (kin-
deropvang) loopt sinds de harmonisatie en zeker sinds 
Covid terug. Minder kinderen maken er gebruik van. De 
school maakt zich daarom zorgen over het leerrecht en 
recht op onderwijs. 
Kinderen die instromen vanuit het reguliere BAO komen 
vaak te laat naar het SO. Zij zijn dan al zo beschadigd, 
dat het SO niet altijd genoeg tijd heeft om dat om te 
draaien naar een positieve ontwikkeling. 
Tussentijds worden wel eens leerlingen met een lage 
intelligentie verwezen naar De Kolibrie of De Avonturijn 
(SO-4-scholen met een profiel rond leerproblemen). Er 
zijn geen thuiszitters, soms neemt de school, op verzoek 
van een samenwerkingsverband, wel een thuiszitter op. 

Vanuit de OZA-groep stromen kinderen vaak door 
naar SBO, naar SO-3 en heel soms naar BAO. Terug-
plaatsingen vinden nagenoeg nooit plaats. Tijdens de 
OZA-periode zien ze vaak dat er beter aan de onderwijs-
behoeften van een kind voldaan kan worden in een SO- 
en SBO-setting en zijn ouders dit vaak ook in gaan zien 
tijdens het OZA-traject. Zij voelen dan weinig voor een 
terugplaatsing naar SBO of BAO. Partiële plaatsingen 
zijn er ook niet. Soms heeft een kind een dag ontheffing 
voor behandeling. 
Het grootste deel van de leerlingen stroomt na groep 
8 uit naar het VSO, een deel naar het OPDC Utrecht en 
vanuit daar soms naar het reguliere VO. 
 
Toekomstverwachtingen en ambities
De school signaleert dat er hiaten liggen op het raakvlak 
van SO-3 en -4; laagbegaafde leerlingen met gedrags-
problemen. SO Fier zou daar graag op willen dooront-
wikkelen. 

SO Fier signaleert ook een toenemend aantal leerlingen 
met TOS en/of taalontwikkelingsproblemen. Dat is een 
nieuwe en grote stroom! Nu is ongeveer 10 à 15% ge-
diagnosticeerd met TOS. Daar zou de school ook graag 
meer kennis en expertise op willen krijgen. Ze worden 
namelijk steeds minder geplaatst binnen SO-2-scholen. 

Samenwerking / partners 
Er wordt nauw samengewerkt rond de OZA-groep met 
Youké, ortho’s, pmw’ers en leerkrachten van SO Fier, 
SBO de Binnentuin, de Luc Stevensschool en De Kristal 
(van SWV Passenderwijs) rond de vraag: wat is nodig 
voor deze leerlingen op het gebied van pedagogisch kli-
maat, taalontwikkeling, enz. Youké hanteert een duidelij-
ke methodiek.

Wat betreft het samenwerkingsverband is er volgens 
de school nog veel terrein te winnen, onder meer bij de 
consulenten, op het vlak van ASS, HB en TOS. De school 
doet mee in de werkgroep verbinding regulier-speciaal 
onderwijs van het samenwerkingsverband. Ook is er een 
SO-/SBO-directieoverleg met het samenwerkingsver-
band, waarin gezamenlijk wordt gezocht naar ambities, 
wel/geen groei van het S(B)O, enz. 
De samenwerking met het samenwerkingsverband 
wordt positief beoordeeld; de school wordt serieus 
genomen en ‘hangt er echt niet maar bij’. De groei van 
het aantal leerlingen in het S(B)O is echter wel een pro-
bleem waar we samen uit moeten komen.

Het S(B)O zou graag een structurele partner willen zijn 
in het overleg van het samenwerkingsverband met de 
gemeente voor een integraal onderwijs- en jeugdbeleid. 
Dat is nu maar incidenteel het geval. Bijv. omdat nu onze 
leerlingen soms anderhalf jaar op een wachtlijst voor 
zorg staan. De gemeente heeft wel veel ambitie op het 
gebied van de verbinding van onderwijs en jeugdhulp, 
maar in de praktijk is er nog wel het een en ander te 
verbeteren. 
 

Uitstroom in percentages: 

■ VO: 20,8% 
■ VSO: 75%
■ overig: 4,2%
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SO Fier meent dat het aanbod in het SWV Utrecht PO 
niet helemaal passend is, maar dat er hard gewerkt 
wordt om dat wel zo te krijgen. Zij hopen dat dit on-
derzoek daaraan bijdraagt. Eigenlijk zou er een ‘Ver-
bindingsgroep’ nodig zijn, naast en voor het kind, om 
beter te signaleren wat er nodig is voor vooral de jonge 
kinderen in het samenwerkingsverband en hoe / waar 
dat gerealiseerd kan worden, zonder vast te zitten aan 
de bestaande ‘hokjes’. Onder meer gaat het dan om 
kinderen uit de behandelgroepen van SO-2. Er liggen 
grote ambities voor de samenwerking met SO-2. 

SO Fier zou graag verbeteringen zien in de samenwer-
king met jeugdhulp. Jeugdhulpmedewerkers zouden 
echt onderdeel moeten worden van het schoolteam 
en dan meer groepsgericht moeten kunnen werken, in 
plaats van alleen maar op individuele beschikkingen.  
Eigenlijk zoals het in de OZA-groep gaat, zo zou het in 
de hele school moeten gaan; signaleren, meedenken, 
extra handen in de groep, enz. Ook wil de school ver-
breden met leerlingen waar zorg voorliggend is;  
met jeugdhulp IN de school kunnen we op die manier 
inclusiever gaan denken en werken. 

De school groeit uit haar jasje. Ze hebben niet de 
wens om te groeien, maar wel om er voor kinderen 
die hen nodig hebben te zijn. Zij willen daarom graag 
een dislocatie. Een klas van hun school in een SBO- of 
SO-3-school lost het probleem niet op, volgens hen. 
Zij zouden het liefst een schoolgebouw willen, waar 
kinderen met allerlei soorten vragen terecht kunnen. Dat 
vraagt om nogal wat afstemming en onderzoek en daar 
is veel tijd voor nodig. Een regionale samenwerking is 
daarin nodig. 

“ Wij willen wel onderzoeken of  
integratie van SBO en SO kansen 
biedt; op het gebied van leerlijnen 
en didactiek kunnen wij van het SBO 
leren en zij op andere vlakken van 
ons. Vooral voor de heel jonge  
kinderen.”
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3  Samenvattend beeld van het 
dekkende aanbod   

Voor dit onderzoek zijn alle scholen voor gespecialiseerd 
onderwijs uit het samenwerkingsverband bevraagd 
middels een semigestructureerd interview. Op basis 
van deze gesprekken zijn schoolportretten opgesteld. 
Deze schoolportretten zijn teruggekoppeld aan de 
scholen met het verzoek eventuele onjuistheden te 
corrigeren. Deze feedback is vervolgens verwerkt. 
Hieronder vindt u het samenvattend beeld van het 
dekkende aanbod. Bedenk hierbij dat het gaat om de 
opvattingen van de individuele scholen. Deze kunnen 
ook afwijken van die van het samenwerkingsverband.  

Doelgroepen 
Samenwerkingsverband Utrecht PO heeft qua school-
typen voor gespecialiseerd onderwijs alle vormen in 
huis; SBO, SO-3 en SO-4. Het gaat om 4 scholen voor 
SBO en zes SO-scholen. 
Met name het aanbod aan SO is groot en omvat 
aanbod voor heel specifieke doelgroepen, zoals onder 
meer kinderen met een lichamelijke handicap of een 
meervoudige beperking (Mytylschool DKP Utrecht)  
en kinderen met een psychiatrische stoornis (Fritz  
Redlschool). Ook is er in het SO-aanbod voor leer-
lingen met ASS-gerelateerde problematiek en HB+ 
problematiek. 
Van de zes SO-scholen zijn er twee scholen voor SO-4 
die zich richten op intensieve gedragsproblematiek. 
Daarbij gaat het om één specialistische voorziening 
(Fritz Redlschool) die zich richt op kinderen met  
psychiatrische problematiek die behandeling krijgen 
bij het UMCU. Daarnaast heeft deze school een aantal 
stoeltjes gereserveerd voor leerlingen met een  
specifieke onderwijsvraag gerelateerd aan gedrags- 
en/of psychiatrische problemen, die niet in behande-
ling zijn bij het UMCU. 
 
De meeste SBO-scholen zijn actief bezig hun aanbod 
binnen en buiten de school te versterken of verbreden. 
Twee van de vier SBO-scholen richten zich ook op 
zwaardere gedragsproblematiek. Eén van die twee 
SBO-scholen (Belle van Zuylen) signaleert dat er steeds 
meer leerlingen instromen die vroeger naar SO-4 
zouden gaan. De Luc Stevens wil zich gaan verbreden 

voor leerlingen op het raakvlak van SBO en SO-3. 
Er is binnen het SBO ook aanbod voor kinderen met 
ondersteuningsbehoeften op HB+. Alle scholen voor 
gespecialiseerd onderwijs kunnen hiervoor een beroep 
doen op het Expertiseteam Hoogbegaafdheid van het 
samenwerkingsverband. 

De verbreding van doelgroepen is ook zichtbaar in het 
speciaal onderwijs. Zo wil SO Fier zich verbreden naar 
laagbegaafde leerlingen met gedragsproblematiek. 
De SO-scholen zien dat hun doelgroep verzwaart, met 
name door meer instroom vanuit de zorg, op basis van 
het leerrecht. Zij vragen zich soms wel af of de school 
dan de meest passende plek is voor een deel van die 
leerlingen, of dat onderwijs in zorg meer passend zou 
zijn. Eén SO-school (Rafael) biedt onderwijs in dag-
bestedingsgroepen in de jeugdzorg (Varia-onderwijs). 
Hier wordt vooral onderzocht of er bij leerlingen een 
onderwijsperspectief is. 
De Fritz Redlschool zou graag een gecombineerde 
groep 8-brugklas opzetten, met name voor leerlingen 
met externaliserende gedragsproblemen. De VSO- 
afdeling van de Fritz Redl biedt nu namelijk alleen plaats 
aan leerlingen met internaliserende gedragsproblemen. 

Veel van de S(B)O-scholen geven aan een toenemende 
instroom te zien van leerlingen met taalontwikkelings-
problemen en (grote) taalachterstanden en van vluchte-
lingen met een trauma. Voor deze groepen proberen 
de scholen hun aanbod te versterken. Voor deze uitda-
ging zou volgens de scholen onderlinge samenwerking 
van belang kunnen zijn. 
 
Aanbod 
Voor de leerlingen van de eigen scholen
De scholen hebben elk hun eigen sterke punten, 
passend bij de doelgroep die zij bedienen. Dat zijn 
bijvoorbeeld: specialisten in de school (logopedist, 
spelagoog, autismespecialist, sensorisch integratie-
therapeut, jeugdarts in dienst van de school, enz.), 
specifieke structuurgroepen, gedragsgroepen,  
speciale leerstromen, individuele behandelmogelijk-
heden onder schooltijd (op indicatie), een snoezelruimte, 
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(deels) werken in groepen op leerniveau, taakaanpak  
of traumasensitief lesgeven. 

Enkele S(B)O-scholen zeggen observatieplekken te 
hebben voor leerlingen uit BAO, SBO of SO om te  
onderzoeken welke vorm van onderwijs of welke 
school het meest passend zou zijn voor de leerling. 
Er zijn twee SBO-scholen en een SO-school die een 
OZA-groep hebben, waarin naast de leerkracht ook 
een jeugdhulpmedewerker meewerkt (van Youké of 
Reinaerde). Meestal zijn dit groepen voor kleuters  
of jonge risicoleerlingen (groep 1 – 3), die naast  
sociaal-emotionele steun op school ook ondersteuning 
nodig hebben in de thuissituatie. Vaak is de OZA-
groep bedoeld om gedurende het tijdelijke verblijf te 
onderzoeken welke school het meest passend is en 
welke jeugdhulp nodig is. 
Buiten de OZA-groepen is er op de S(B)O-scholen  
behoefte aan meer jeugdhulp in de school om leer-
lingen en leerkrachten te ondersteunen. 
De S(B)O-scholen kunnen wel beschikken over extra 
uren logopedie, die door de gemeente beschikbaar 
worden gesteld op de scholen om de taalontwikkeling 
te versterken. Dit kan zowel observatie, individuele 
behandeling als ondersteuning van de leerkrachten 
omvatten. 

Voor andere reguliere scholen in de gemeente of 
het samenwerkingsverband 
De scholen voor gespecialiseerd onderwijs kunnen  
observeren of meedenken wanneer een verwijzing 
wordt overwogen of dat een arrangement op de  
huidige school mogelijk is. 
De S(B)O-scholen hebben geen formeel aanbod voor 
het reguliere BAO (of vanuit SO naar SBO). Sommige 
van hen zeggen wel beschikbaar te zijn voor consultatie-
vragen van andere scholen, maar in de praktijk gebeurt 
dat weinig. Vaak is dat binnen het eigen schoolbestuur, 
maar soms ook voor andere scholen binnen het samen-
werkingsverband. De meeste SBO-scholen zeggen wel 
hun expertise graag te willen inzetten ten behoeve van 
het reguliere BAO, als daar faciliteiten voor komen. SO 
Lux start met een traject waarbij de expertise van de 
school wordt ingezet in het reguliere BAO. 

Verschillende schoolbesturen binnen SWV Utrecht 
PO hebben een kenniscentrum of expertisecentrum 
waar scholen een beroep op kunnen doen, zoals de 
PCOU-academie, Expertisecentrum De Kleine Prins, 

Expertiseteam Fritz. Soms zijn die bedoeld voor de 
scholen die tot dat bestuur behoren, maar meestal 
is het aanbod stedelijk. Zo loopt het aanbod van De 
Kleine Prins en de Fritz Redlschool conform afspraak 
met het samenwerkingsverband. Ook is er sprake van 
kennisdeling door het samenwerkingsverband op het 
gebied van HB, jonge kind, gedrag en nieuwkomers.
 
Samenwerking / partners 
Er zijn diverse initiatieven binnen het samenwerkings-
verband die zich richten op geïntegreerd aanbod.  
Zo werkt een SBO-school (De Binnentuin) samen met  
andere scholen, kinderopvang en/of vrijetijdsvoorzie-
ningen in het kader van een Brede School. De Binnentuin, 
SO Fier en de Luc Stevensschool werken nauw samen 
met hun jeugdhulppartner en het samenwerkingsverband 
ten behoeve van de OZA-groepen. En de Sint Maarten 
is bezig met planvorming voor een nieuw gebouw, 
samen met een gespecialiseerde voorschool. 

Onderling contact tussen de directeuren van de S(B)
O-scholen is er binnen het directieoverleg van het SWV 
Utrecht PO. Ook is er samenwerking op het niveau 
van IB’ers en orthopedagogen middels het stedelijk IB 
netwerk en expertiseteam dat door het swv wordt  
georganiseerd. De SBO-scholen hebben onderling 
veel contacten, met name over leerlingen die over-
stappen. Daarnaast werken scholen binnen de eigen 
schoolbesturen meestal nauw samen. Er bestaat tevens 
een regionaal netwerk van SO-ZML-scholen in heel 
Midden Nederland (Speciaal Centraal). 

Wat betreft de samenwerking met jeugdhulp werken 
de SBO-scholen (en eveneens de SO-scholen) samen 
met een buurtteammedewerker, om passende jeugd-
hulp in gang te zetten. Daarover zijn de SBO-scholen 
niet onverdeeld tevreden (beperkte expertise op LVB, 
veel tijd voordat hulp is geregeld en lange wachtlijsten, 
geboden hulp sluit niet altijd aan bij ondersteunings-
behoefte van de leerling). Die scholen missen hun 
vroegere schoolmaatschappelijk werker, die al heel 
veel zelf kon aanpakken. 
De SO-scholen werken vaker dan het SBO samen met 
gespecialiseerde (jeugd)zorg (Reinaerde, Youké, De 
Hoogstraat, UMCU) en zijn daarover meestal tevreden. 
De Fritz Redlschool zegt graag een directere lijn te 
willen hebben met de zorgtoewijzing. 
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De logopedisten in de scholen werken samen in een 
Kenniskring. Dat werkt positief. Een deel van de S(B)
O-scholen zegt een prettige samenwerking te hebben 
met de Taalschool (van PCOU). Zij kunnen hier met 
vragen over nieuwkomers terecht. De mytylschool  
De Kleine Prins Utrecht heeft voor een aantal uren 
per week een jeugdarts uit de JGZ in dienst, die korte 
lijnen onderhoudt met behandelaars van de leerlingen 
en het medisch handelen in de school superviseert. 
De beschikbaarheid van de jeugdarts geldt ook voor 
alle andere scholen, aangezien dit onderdeel is van de 
kernpartneraanpak.

Over de ondersteuning en expertise vanuit het samen-
werkingsverband zijn de scholen over het algemeen 
heel tevreden. Men vindt de consulenten meedenkend 
en er wordt goed geluisterd naar de signalen die scholen 
afgeven. Eén SO-school vindt dat daar qua expertise 
nog wel iets te winnen is op het gebied van ASS, HB en 
TOS. Ook zouden zij volgens een andere school meer 
de brugfunctie tussen regulier en gespecialiseerd onder-
wijs kunnen oppakken. De Werkagenda voorziet hierin. 
Enkele scholen zeggen graag meer betrokken te willen 
worden bij de discussies binnen het samenwerkings-
verband over inclusiever onderwijs, mede gezien de 
groei van het SO. En ook bij (de voorbereiding van) het 
overleg van het samenwerkingsverband met de ge-
meente over een integraal onderwijs- en jeugd beleid, 
omdat “er wel veel ambities zijn op dat gebied, maar 
er in de praktijk nog wel het een en ander te verbe-
teren valt” (zoals wachtlijsten van anderhalf jaar voor 
zorg). Daarnaast zijn enkele scholen kritisch over de 
mogelijkheden voor afbakening van doelgroepen in  
de S(B)O-scholen en over de instroomprocedure.  

In-, door- en uitstroom
Bij alle SBO-scholen is sprake van een afwisselend  
patroon van lichte krimp of lichte groei. Bij alle 
SO-scholen is, anders dan bij de SBO-scholen, sprake 
van groei van het aantal leerlingen. 

Instroom:
De instroom in het SBO vindt voor het grootste deel 
plaats in groep 4, 5 of 6. Instroom in groep 7 en 8 komt 
wel voor, maar dat zouden de SBO-scholen graag  
zo veel mogelijk willen voorkomen. Dit is voor die 
kinderen echt te laat en vermindert het perspectief 
op doorstroom naar regulier voortgezet onderwijs. Er 
is ook onderinstroom van jonge leerlingen, vanuit de 

voorscholen en in toenemende mate vanuit de zorg. 
Ook in het SO melden scholen een toename van de 
instroom vanuit zorg. Bij sommige scholen was dat 
altijd al zo, zoals bij de mytylschool, maar ook andere 
SO-scholen zien dit nu gebeuren. Volgens die scholen is 
een school voor die kinderen niet altijd de beste plek en 
zou onderwijs in de zorgsetting een betere optie zijn. 
Veel S(B)O-scholen zien een toename van kinderen  
met TOS-problematiek, al dan niet vanuit SO-2. 

Doorstroom:
Terugplaatsingen komen op de meeste scholen maar 
zelden voor. Kinderen blijven meestal na plaatsing hun 
gehele schoolloopbaan op het SBO of SO. Enkele 
scholen zeggen hier wel actief beleid op te voeren, 
maar dat leidt maar zelden tot terugplaatsingen. Dit 
geldt niet voor DKP Utrecht, waar juist steeds meer 
terugplaatsingen naar regulier onderwijs voorkomen, 
met name nadat voor die kinderen de revalidatiefase 
afgelopen is. En vanuit de Fritz Redlschool stroomt een 
kwart van de kinderen door naar SBO en een kwart 
naar BAO; de helft naar SO. Vanuit de OZA-groep in 
het SO stromen kinderen vaak door naar het SBO of 
zelfs regulier BAO. 
Tijdelijke- en partiële plaatsingen komen niet of  
nauwelijks voor, behalve in de observatiegroepen en 
op de Fritz Redlschool en DKP Utrecht. 
Ieder jaar stromen enkele leerlingen uit het SBO door 
naar het SO of heel soms naar de zorg. 

Uitstroom:
De uitstroom uit het SBO is voor twee van de vier 
scholen grotendeels naar het VMBO en het PrO, bij 
de andere twee is dat andersom. Op een van de SBO 
scholen stroomt een klein deel uit naar het VSO. 
De uitstroom uit het SO is op vier scholen voor het 
grootste deel naar het VSO, op twee scholen is dat 
precies de helft. Soms gaat een leerling via het OPDC 
alsnog naar het reguliere VO. Op De Kleine Prins 
Utrecht en de Fritz Redlschool gaan relatief veel leer-
lingen naar VMBO of PrO, wat verklaarbaar is vanuit 
hun populatie. Eén SO-school meldt een toename van 
uitstroom van 11/12-jarigen naar dagbesteding. 
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Toekomstverwachtingen en ambities
Veel van de S(B)O-scholen hebben ambities met 
betrekking tot het vergroten van de kwaliteit van hun 
onderwijs. Zo wil een aantal scholen naast de peda-
gogische kwaliteit ook het didactisch vakmanschap 
versterken. En een aanzienlijk aantal scholen wil het 
aanbod voor kinderen met taalontwikkelingsproble-
men, NT-2 of TOS verbeteren, liefst in gezamenlijkheid 
met het reguliere BAO. Ook wordt er gepleit voor de 
aanwezigheid van jeugdhulp IN de scholen, niet alleen 
in de OZA-groepen, maar ook voor oudere leerlin-
gen. Jeugdhulpmedewerkers zouden echt onderdeel 
moeten worden van de schoolteams en dan niet alleen 
individueel, maar ook groepsgericht kunnen werken. 
Daarnaast zijn er schoolspecifieke ambities met betrek-
king tot partnerschap met ouders en meer uitstroom 
naar regulier VO. 

Met betrekking tot inclusiever onderwijs zijn de meeste 
scholen nog niet zo uitgesproken. Zij willen wel hun 
expertise graag inzetten in het reguliere BAO, waarbij 
enkele scholen specifiek co-teaching noemen. Of door 
zelf een kennis- of expertisecentrum te worden of dat 
samen met andere S(B)O-scholen vorm te geven. Maar 
over wat inclusiever onderwijs zou kunnen gaan beteke-
nen voor de positie van hun school bestaan meestal nog 
geen beelden. Een van de SBO-scholen zou wel willen 
nadenken over meer integreren van SBO (of SBO-ex-
pertise) in regulier BAO. Zij willen graag meer gaan 
deelnemen en betrokken worden bij de dialogen in het 
samenwerkingsverband over inclusiever onderwijs. 

Een aantal scholen heeft wensen met betrekking tot 
huisvesting. Vooral rond duurzamer worden, meer 
flexibel te benutten ruimtes, enz. Enkele SO-scholen 
zeggen extra ruimte nodig te hebben voor de groei 
van hun school, niet omdat ze de ambitie hebben om 
te groeien, maar omdat anders kinderen geweigerd 
moeten worden die hen nodig hebben. 
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4  Vraagpunten en  
aanbevelingen voor het  
samenwerkingsverband

Op basis van het samenvattende beeld en de por-
tretten van het samenwerkingsverband en de scholen 
formuleren we hier een aantal vraagpunten en/of aan-
bevelingen voor samenwerkingsverband Utrecht PO. 

•  In het samenvattende beeld van het aanbod in SWV 
Utrecht PO valt op dat uitgebreide aanbod aan 
speciale onderwijszorg in de scholen voor S(B)O er 
zich naar verhouding weinig of minder richt op ge-
dragsproblematiek en dan zeker op externaliserend 
gedrag. Vraag aan het samenwerkingsverband zou 
dan kunnen zijn: kent het samenwerkingsverband 
de achtergrond hiervan? 

  o  Gaan er bijvoorbeeld veel kinderen met  
gedragsproblematiek naar S(B)O-scholen buiten 
het samenwerkingsverband? 

 o  Of zijn de reguliere BAO-scholen goed in staat 
om kinderen met gedragsproblematiek binnen-
boord te houden? 

 o  Of kunnen ook de SBO-scholen goed omgaan 
met gedragsvragen, zodat zij bij een leerling  
niet snel de conclusie trekken dat ‘gedrag voor-
liggend is’?

  Een mogelijke vervolgvraag kan zijn: is er een tekort 
aan voorzieningen voor leerlingen met gedrags-
problemen (met name externaliserend gedrag)?  
En ziet het samenwerkingsverband daarin een  
aanleiding om hieraan tegemoet te komen? En 
waar zou die expertise of voorziening dan bij voor-
keur aangeboden moeten worden? In het regulier 
BAO? In een (of meer) van de SBO-scholen? In een 
(of meer) van de SO-scholen? Of in een bestaand of 
nieuw expertiseteam?

•  In aansluiting hierop komt uit het samenvattend 
beeld naar voren dat er voor leerlingen met 
een lage intelligentie en gedragsproblematiek 
(ZMOLK’ers) geen specifiek aanbod is binnen het 
samenwerkingsverband. Enkele scholen benoemen 
dit ook. Vraag aan het samenwerkingsverband is 

dan of zij deze lacune ook zien en of zij vinden dat 
aanbod hierop noodzakelijk is. 
Daarbij heeft SO Fier aangegeven dat zij dit wel  
op zouden willen pakken en hierin willen 
doorontwikke len. Ondersteunt het samenwerkings-
verband die wens en/of ziet zij hiervoor andere  
mogelijkheden? Daarbij is het goed om te weten 
dat in de gehele regio Midden Nederland dit  
aanbod slechts in zeer geringe mate aanwezig is. 

•  Veel S(B)O-scholen zien een toename van kinderen 
met TOS-problematiek. Zij zouden hierop graag, 
in samenwerking met SO-2, meer expertise in huis 
willen krijgen. 

•  We signaleren in het SBO een ondernemende 
instelling, onder andere zichtbaar in initiatieven 
tot verbreding van de doelgroep, samenwerking 
met andere voorzieningen, zoals kinderopvang, 
jeugdhulp, andere scholen, (willen) inzetten van hun 
expertise in regulier BAO of denken over manieren 
voor integreren van SBO in BAO. Vraag is of dit 
gebeurt op particulier initiatief van die scholen, van 
hun besturen en/of onder regie van het samenwer-
kingsverband. In ieder geval zou het aan te bevelen 
zijn dat hierin eventuele wildgroei wordt voorkomen 
en dat er sprake is van onderlinge afstemming over 
de doelgroepen die dit ten goede komt en of dat 
ook de groepen zijn die dat het meest dringend 
nodig hebben. En daaraan gekoppeld zou de vraag 
gesteld kunnen worden in hoeverre deze ontwikke-
lingen ten dienste staan of passen in de door het 
samenwerkingsverband gewenste koers richting 
meer passend en inclusiever onderwijs.
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•  Waar in andere samenwerkingsverbanden in de  
regio de vraag meestal is of het wenselijk / nood-
zakelijk wordt gevonden dat er een compleet  
dekkend aanbod geboden wordt voor alle leer-
lingen binnen de grenzen van het eigen samen-
werkingsverband, is bij SWV Utrecht PO een andere 
vraag aan de orde gelet op de beschikbaarheid van 
het uitgebreide aanbod aan speciale onderwijszorg 
op de tien S(B)O-scholen en de groeiende behoefte 
aan plaatsing op SO-scholen in SWV Utrecht PO 
mede als gevolg van de bredere regionale functie 
en de toenemende onderinstroom van leerlingen 
uit de zorg.  
Reden om dit punt te bespreken zou kunnen zijn 
dat vraag (mede) wordt gecreëerd door het be-
staande aanbod. Maar vooral ook omdat de binnen 
het samenwerkingsverband vallende SO-scholen 
voor een groot deel een regionale functie hebben 
en de vraag dan zou kunnen zijn of die expertise en/
of voorzieningen wellicht meer gedecentraliseerd 
en meer thuisnabij georganiseerd zouden kunnen 
worden binnen andere samenwerkingsverbanden.  
Een nadere analyse van de herkomst van de leer-
lingen in de SO-scholen zou aan het beantwoorden 
van deze vraag vooraf moeten gaan. Dit zou  
uiteraard een vraag zijn die in de gehele regio  
Midden Nederland aan de orde zou moeten komen 
en bij de beantwoording van de vraag moeten 
zeker ook de wensen met betrekking tot de route 
naar inclusiever onderwijs in de betrokken samen-
werkingsverbanden mede-uitgangspunt zijn. 

•  De meeste S(B)O-scholen zeggen dat zij hun exper-
tise graag beschikbaar willen stellen voor reguliere 
BAO-scholen. Sommige scholen doen dat nu al, 
maar lang niet allemaal en dat gebeurt nu ook niet 
op een gestructureerde wijze. Incidenteel kunnen 
consulten worden ingekocht bij S(B)O-scholen. Vaak 
is dit alleen beschikbaar binnen het eigen school-
bestuur. De S(B)O-scholen zeggen ook dat met 
de invoering van passend onderwijs zij hun directe 
lijnen met reguliere basisscholen nagenoeg kwijt zijn 
geraakt. Zij hebben nog beperkt contacten met de 
BAO-scholen in hun omgeving, omdat de expertise-
functie nu vooral bij het samenwerkingsverband ligt.  

Vraag aan het samenwerkingsverband is of het  
wenselijk is om die S(B)O-expertise meer beschik-
baar te laten komen voor het reguliere BAO, in  
welke vormen dat dan het meest productief is  
en wat ervoor nodig is om dit te realiseren?  
Beantwoording van deze vraag zou eveneens  
bezien moeten worden vanuit de ingezette ont-
wikkeling naar meer passend en inclusief onderwijs. 

•  Veel S(B)O-scholen signaleren dat de directe 
instroom vanuit KDC’s en behandelgroepen in de 
zorg toeneemt. Scholen zeggen dan dat de kloof 
die er nu is voor kinderen tussen de zorg en het 
onderwijs te groot is. Veel kinderen zijn bij uitstroom 
uit de zorg nog niet klaar voor onderwijs in een 
schoolsetting. Wat is er nodig om dit knelpunt aan 
te pakken? Kan er in overleg met het samenwer-
kingsverband, gemeenten, leerplicht, zorg, enz.  
gezocht worden naar verbeteringen voor deze 
groep kinderen?

 
•  We signaleerden dat er binnen het samenwerkings-

verband sprake is van een groot aantal verschillende 
expertisecentra en expertisefuncties van scholen, 
schoolbesturen en het samenwerkingsverband zelf. 
Dit leidt nu tot een versnipperd en onoverzichte-
lijk aanbod voor scholen. Daarmee wordt wellicht 
niet voor alle scholen de ondersteuning ingezet 
die mogelijk zou zijn. Ook ontbreekt nu regie van 
het samenwerkingsverband op het geheel, terwijl 
het toch deel uitmaakt van het dekkende aanbod, 
een taak voor het samenwerkingsverband. Is het 
wenselijk / mogelijk om hier meer samenhang en 
versterking in te brengen? 

•  Er zijn op diverse plekken in de S(B)O-scholen 
observatiemogelijkheden beschikbaar. In deze 
verkenning kon niet worden nagegaan voor welke 
kinderen die plekken specifiek bedoeld zijn. Vraag 
zou kunnen zijn of dit de instroom in het S(B)O niet 
te voordehand liggend maakt en of dat wel altijd 
nodig is. Zouden observatiegroepen bij voorkeur 
kunnen worden ingericht in het reguliere BAO,  
met steun van het S(B)O? Ook lijken de meeste 
observatieplekken nu bedoeld voor jonge kinderen, 
maar is er ook een vraag naar observatieplekken 
voor oudere leerlingen? 
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•  Veel SBO-scholen (ook wel SO) zeggen dat 
BAO-scholen te laat verwijzen. Kinderen zijn dan 
volgens de scholen al beschadigd en hebben 
aanzienlijke achterstanden opgelopen. Het is dan 
moeilijker hen nog tot leren en zelfstandigheid 
te brengen. Zij stellen dat vroegtijdiger verwijzen 
vaker zal kunnen leiden tot tijdelijke plaatsingen en 
terugplaatsingen naar het reguliere BAO en naar 
uitstroom naar het reguliere VO. In hoeverre staat 
dit haaks op het principe van het samenwerkings-
verband om de reguliere basisscholen te onder-
steunen om hun basisondersteuning te vergroten 
en niet te snel naar het S(B)O te verwijzen? Of is dit 
naar de mening van het samenwerkingsverband 
toch een steekhoudend argument en geeft dat 
aanleiding om bestaande richtlijnen of procedures 
aan te passen? 

•  Bij vrijwel alle S(B)O-scholen in het samenwerkings-
verband (met uitzondering van de Fritz Redlschool 
en DKP Utrecht) valt op dat van ‘terugplaatsing’ 
vanuit het SBO naar regulier BAO of vanuit het 
SO naar SBO of BAO nauwelijks sprake is. Er zijn 
wel scholen die hier beleid op voeren en ook het 
samenwerkingsverband probeert deze beweging te 
stimuleren, onder meer door het ‘terugplaatsings-
arrangement’, maar evengoed zijn de resultaten 
dan nog gering. Een belemmering die soms wordt 
genoemd is dat S(B)O-scholen geen mogelijkheden 
hebben om een terugplaatsing actief te begeleiden 
voor zowel het kind, de ouders als de school  
waarheen door- of teruggeplaatst wordt. Als  
mogelijkheden voor verbetering hiervan worden 
soms genoemd: meer tijdelijke beschikkingen  
(TLV’s) afgeven, met kinderen en ouders expliciet 
het perspectief op terugplaatsing van meet af aan 
vooropstellen, betere mogelijkheden voor bege-
leiding van leerling, ouders en beoogde school, 
de school van herkomst actief betrokken houden 
bij het traject in het S(B)O, enz. Vindt het samen-
werkingsverband het wenselijk en ziet zij moge-
lijkheden om, in samenwerking met het S(B)O, 
terugplaatsing te versterken? En welke maatregelen 
lijken dan het meest werkzaam? 

•  De meeste SO-scholen in SWV Utrecht PO hebben 
ook regelmatig te maken met andere samenwer-
kingsverbanden. Het gebeurt nog wel eens dat die 
samenwerking niet optimaal verloopt. Is het wen-
selijk om hierin als samenwerkingsverbanden meer 
gezamenlijk op te trekken en kan het SWV Utrecht 
PO daarin dan wellicht een verbindende rol spelen? 

•  De gemeente Utrecht staat bekend als een ge-
meente die veel investeert in de samenwerking 
tussen onderwijs en jeugdhulp. Toch zijn er urgente 
wensen met betrekking tot de jeugdhulp in het  
S(B)O. Genoemd worden onder meer:

 o  Er is geen jeugdhulp beschikbaar IN het meren-
deel van de scholen nu er op diverse plekken 
OZA-groepen functioneren met jeugdhulp daarbij. 
Ook oudere leerlingen, hun ouders en hun 
leerkrachten in andere scholen profiteren van de 
inzet van jeugdhulp bij de zorg voor leerlingen 
met extra ondersteuningsbehoeften.

 o  De samenwerking met de buurtteams kan  
verder verbeterd worden volgens de scholen. 
Procedures zijn tijdrovend, onderzoek naar 
hulpvragen wordt overgedaan (ondanks veel 
expertise in het S(B)O), er kan niet direct vanuit 
de multidisciplinaire overleggen op de scholen 
specialistische hulp worden ingezet, specialis-
tische expertise bij de buurtteams ontbreekt en 
er zijn lange wachtlijsten.

 o  Vraag van de S(B)O-scholen aan het samen-
werkingsverband is of zij bij (de voorbereiding 
van) het overleg met de gemeente over een 
integraal onderwijs- en jeugdbeleid meer  
betrokken kunnen worden. Wanneer hierop 
wordt ingegaan, kan scholen ook gevraagd  
worden de vraagarticulatie aandacht te geven.
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5  Aandachts- en discussie-
punten voor de regio  
Midden Nederland 

Het feit dat dit onderzoek is uitgevoerd in zeven samen-
werkingsverbanden in de regio Midden Nederland maakt 
het mogelijk om een aantal aandachts- en bespreek-
punten te formuleren dat van belang kan zijn voor een 
gezamenlijke discussie of aanpak in de gehele regio. 
Uiteraard kunnen deze punten ook voor elk samenwer-
kingsverband afzonderlijk onderwerp van discussie zijn. 

Dekkend aanbod
1  Alle samenwerkingsverbanden streven nu naar een 

dekkend aanbod, wat ook hun taak is. Maar is het 
nodig dat elk samenwerkingsverband een compleet 
dekkend aanbod binnen de eigen grenzen heeft of 
zou het zinvol of wenselijk zijn om daar veel meer 
op regioniveau naar te kijken? De discussie hierover 
zou zeker ook gevoerd moeten worden binnen  
het kader van de ontwikkelingen naar inclusiever 
onderwijs.  
Wat betreft het dekkende aanbod kan over de  
zeven samenwerkingsverbanden gezamenlijk 
geconstateerd worden dat er mogelijk vragen of 
lacunes liggen ten behoeve van de volgende  
doelgroepen:

 a.  Kinderen met een lage intelligentie en  
gedragsproblematiek (ZMOLK’ers)

 b. Kinderen met epilepsie
 c. TOS-kinderen
 d.  Meer- of hoogbegaafde leerlingen met  

psychosociale problemen
  e. Thuiszitters 

 
Verschillende scholen signaleren dat er een gebrek 
aan voorzieningen voor ‘ZMOLK’ers’ is in een aantal 
samenwerkingsverbanden. Zij zeggen dan dat een 
onderwijszorgarrangement (OZA) van één of twee 
jaar voor deze groep niet toereikend is; er is een 
structurele voorziening nodig. Ook hier kan de 
vraag zijn: is het nodig dat per samenwerkingsver-
band te organiseren of kan dat regionaal opgepakt 
worden en zo ja, waar / hoe dan? 

  Een flink deel van de S(B)O-scholen geeft aan dat 
zij zich niet goed toegerust voelen voor het onder-
wijs aan de grote aantallen kinderen met TOS 
(en NT-2problematiek) die de laatste jaren steeds 
meer de scholen instromen. Zij zouden graag mét 
de samenwerkingsverbanden en mét SO-2 willen 
onderzoeken hoe de expertise en begeleiding voor 
TOS-leerlingen in S(B)O (en ook in regulier BAO) 
versterkt kan worden en breed beschikbaar kan 
komen voor scholen. Enkele scholen vragen zich af 
of het niet beter zou zijn om deze leerlingen pas op 
een latere leeftijd te laten instromen in S(B)O, nadat 
ze een langer ‘taalbad’ hebben gehad in SO-2? 

  Er lijkt sprake te zijn van een grote diversiteit in de 
beschikbaarheid en de vorm van het aanbod van 
HB+-expertise en -voorzieningen (met name in 
combi met gedragsproblemen). De aandacht ervoor 
loopt per samenwerkingsverband ook uiteen. Het 
zou raadzaam kunnen zijn om gezamenlijk te onder-
zoeken wat het meest werkzame aanbod voor deze 
doelgroep is en hoe dat ook in het reguliere BAO 
geboden kan worden. Wellicht kan een regionale 
werkgroep hiertoe een verkenning uitvoeren en 
adviezen geven aan de samenwerkingsverbanden. 

  Algemeen: Kan de gespecialiseerde onderwijszorg 
en extra ondersteuning voor leerlingen met epilep-
sie en HB+ ook verbonden worden met het regu-
liere BAO, zodat daar zorgverbreding gerealiseerd 
kan worden en de aanzuigende werking van het 
gespecialiseerd onderwijs doorbroken kan worden?
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2  Er is een aantal scholen waarmee bijna alle samen-
werkingsverbanden te maken hebben, vanwege 
hun specifieke doelgroep of voorzieningen,  
zoals de Fritz Redl, De Kleine Prins, Rafael, de Van 
Leersum en Noorderlicht. Is het zinvol om daar als 
gezamenlijke samenwerkingsverbanden gecoördi-
neerder mee om te gaan in de regio? Kan hun  
expertise ook vroeger en meer naar voren (in het 
SBO of regulier BAO) worden ingezet ten behoeve 
van scholen die zich willen verbreden qua doel-
groep en om ook in de andere samenwerkings-
verbanden dan Utrecht meer gespecialiseerde 
expertise beschikbaar te krijgen?  
Een van de vragen kan dan bijvoorbeeld ook zijn: 
Kan de stoeltjesregeling bij de Fritz Redlschool 
ook beschikbaar komen voor leerlingen uit andere 
samenwerkingsverbanden dan SWV Utrecht PO? 

3  Er zijn op veel plaatsen observatiegroepen of 
observatieplekken, al dan niet met ondersteuning 
van jeugdhulp daarbij. Niet altijd is duidelijk voor 
welke kinderen die groepen specifiek bedoeld zijn. 
De observatiegroepen zijn meestal gevestigd op 
een S(B)O-school. Vraag zou kunnen zijn of dit de 
instroom in het S(B)O niet te voordehand liggend 
maakt en of dat wel altijd nodig is. Zouden obser-
vatiegroepen bij voorkeur kunnen worden ingericht 
in het reguliere BAO, met steun van het S(B)O?

Expertisedeling
4  Veel scholen constateren dat er nu een grote ver-

snippering te zien is van allerhande Expertisecentra, 
expertisefuncties, Kenniscentra, AB’ers, enz. Die 
zitten nu vaak bij schoolbesturen, bij samenwer-
kingsverbanden en heel soms op een S(B)O-school, 
mede afhankelijk van het model dat het samenwer-
kingsverband gekozen heeft. Bundeling daarvan, 
binnen samenwerkingsverbanden of de gehele re-
gio, zou vindbaarheid, efficiëntie en versterking van 
de expertise en minder aanbod ‘in hokjes’ en meer 
voor groepen en/of scholen in plaats van alleen op 
individuele beschikkingen wellicht beter mogelijk 
kunnen maken, zo denken zij. Zien de samenwer-
kingsverbanden hier de noodzaak en mogelijk-
heden voor? 

5  Alle S(B)O-scholen zeggen dat zij hun expertise 
graag beschikbaar willen stellen voor reguliere 
BAO-scholen. Dat gebeurt echter nauwelijks. De 
S(B)O-scholen zeggen ook dat met de invoering 
van passend onderwijs zij hun directe lijnen met 
reguliere basisscholen nagenoeg kwijt zijn geraakt. 
Een school stelt het heel klip en klaar: “Sinds de 
invoering van passend onderwijs ligt het expertise-
monopolie bij het samenwerkingsverband en dat 
vergroot de afstand van reguliere scholen tot het 
S(B)O en verhindert de inzet van expertise uit het 
S(B)O in het reguliere onderwijs”. Die door het  
S(B)O ervaren grotere afstand tot regulier BAO 
geldt overigens ook bij samenwerkingsverbanden 
met een schoolmodel. Vraag aan de samenwer-
kingsverbanden is of dit wenselijk is, bezien vanuit 
de ontwikkelingen naar inclusiever onderwijs? En 
wat zouden de samenwerkingsverbanden kunnen 
doen om die kloof te verkleinen en die gespeciali-
seerde expertise beter te benutten? 

6  De S(B)O-scholen ondersteunen nagenoeg allemaal 
de gedachte van inclusiever onderwijs, meer thuis-
nabij en meer regulier. Ze willen ook vrijwel allemaal 
graag hun expertise inzetten in het reguliere on-
derwijs. We constateren echter dat er nog niet veel 
S(B)O-scholen zijn die zich echt al voorbereiden op 
inclusiever onderwijs. Zij hebben nog geen visie op 
de positie van hun school bij inclusiever onderwijs. 
(Hoe) kan het gesprek met de scholen en besturen 
hierover gestimuleerd worden? 

Instroom - doorstroom
7  We signaleren zorgen met betrekking tot de  

onderinstroom in het S(B)O vanuit de zorg /  
KDC’s. Het lijkt erop dat kinderen op steeds  
jongere leeftijd vanuit de zorg het onderwijs  
instromen (voorheen met 7 jaar, nu met 5 jaar, tenzij 
er een leerplichtontheffing is). Ze komen dan bin-
nen in groep 2/3, terwijl ze nog niet schoolrijp zijn.  
Kan er in overleg met het samenwerkingsverband, 
gemeenten, leerplicht, zorg, enz. en vanuit een 
gezamenlijke ambitie gezocht worden naar ver-
beteringen voor deze groep kinderen? Dan kan het 
onder meer gaan om vragen als: Is de brede trend 
van vervroeging van de uitstroomleeftijd uit KDC’s 
van 7 naar 5 jaar (in alle gevallen) wel wenselijk?  
Wat zijn de mogelijkheden voor onderwijs in zorg? 
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8  Veel SBO-scholen (ook wel SO) zeggen dat 
BAO-scholen leerlingen te laat verwijzen. Bij die  
kinderen is de problematiek dan geëscaleerd,  
hebben zij veel negatieve onderwijservaringen  
opgedaan en is er nog maar weinig tijd om dat te 
herstellen. Het is dan moeilijk voor de S(B)O-school 
om hen nog tot leren en zelfstandigheid te bren-
gen. De scholen stellen dat vroegtijdiger verwijzen 
vaker zal kunnen leiden tot tijdelijke plaatsingen en 
terugplaatsingen naar het reguliere BAO en naar 
meer uitstroom op het niveau van regulier VO.  
Zij begrijpen het dilemma van de reguliere 
BAO-scholen, die gestimuleerd worden om leer-
lingen zo lang mogelijk binnen boord te houden 
wel. Maar toch zou het gesprek gevoerd kunnen 
worden met het reguliere BAO om bij hun afwe-
gingen hier toch meer rekening mee te houden. Is 
dit naar de mening van de samenwerkingsverban-
den een steekhoudende redenering en geeft dat 
aanleiding om het gesprek hierover aan te gaan en 
zo nodig bestaande richtlijnen of procedures aan te 
passen? 

9  Bij vrijwel alle scholen in de regio valt op dat van 
‘terugplaatsing’ vanuit het SBO naar regulier BAO 
of vanuit het SO naar SBO of BAO nauwelijks sprake 
is. Er zijn wel scholen die hier beleid op hebben 
gemaakt, maar evengoed zijn de resultaten dan 
gering. Een belemmering die soms wordt genoemd 
is dat S(B)O-scholen geen mogelijkheden hebben 
om een terugplaatsing actief te begeleiden voor 
zowel het kind, de ouders als de school waarheen 
door- of teruggeplaatst wordt. Als mogelijkheden 
voor verbetering hiervan worden soms genoemd: 
meer tijdelijke beschikkingen (TLV’s) afgeven, met 
kinderen en ouders expliciet het perspectief op  
terugplaatsing van meet af aan vooropstellen,  
betere mogelijkheden voor begeleiding van leer-
ling, ouders en beoogde school , de school van 
herkomst actief betrokken houden bij het traject in 
het S(B)O, enz. Zien de samenwerkingsverbanden 
mogelijkheden om terugplaatsing te versterken? En 
welke maatregelen lijken dan het meest werkzaam? 

10  Sommige samenwerkingsverbanden in de regio 
Midden Nederland (bijv. SWV de Eem) bieden leer-
lingen met zwaardere problematiek dan gebruikelijk 
op een SBO-school een soort SBO+-arrangement, 
waarmee die leerlingen toch onderwijs kunnen 
volgen op en SBO-school. Bij een verhuizing kan 
het SBO in een ander samenwerkingsverband dit 
vaak niet bieden en wordt de leerling toch verwe-
zen naar het SO. Ouders zijn daar vaak niet blij mee. 
Waar je woont bepaalt dus welk type onderwijs je 
kunt volgen. Is dit wenselijk of onvermijdelijk? Zijn 
er mogelijkheden denkbaar om de effecten hiervan 
te verminderen?

Jeugdhulp in het gespecialiseerde onderwijs 
11  De inzet van jeugdhulp in het SBO (en soms ook in 

het SO) is nu vaak beperkt tot OZA-groepen voor 
jonge kinderen, maar daarna niet meer. Dan is er 
vaak alleen een generalistische wijkteammedewerker 
beschikbaar, met onvoldoende kennis van LVB en 
andere S(B)O-problematiek. Dat is voor S(B)O- 
scholen niet toereikend. In het SBO is vrijwel nooit 
jeugdhulp op school beschikbaar, terwijl dat, gezien 
hun populatie zeker nodig is. Dit geldt overigens 
ook voor het reguliere BAO. Gezien de beperkte 
middelen kiezen steeds meer gemeenten voor 
inzet van jeugdhulp in SO en wordt vroegtijdige en 
preventieve inzet van jeugdhulp verminderd, wat 
verdere zorgverbreding in het reguliere onderwijs 
en ook inclusiever onderwijs belemmert.  
SO-scholen kunnen vaker wel beschikken over 
jeugdhulp in de school. Maar soms is die hulp 
alleen toegankelijk voor kinderen uit één gemeente, 
veelal de gemeente waar de school staat. En veelal 
is deze hulp toegankelijk op basis van een individu-
ele indicatie waardoor het veel administratietijd kost 
en het niet breed in te zetten is in de school. Inzet 
op basis van capaciteitsbekostiging zou grote voor-
delen bieden voor scholen, kinderen en ouders.  
Daarmee bestaan er grote verschillen per samen-
werkingsverband en per gemeente in welke hulp 
beschikbaar is voor kinderen, gezinnen en scholen 
in het S(B)O. Dat deel van het dekkende aanbod  
is derhalve onoverzichtelijk en ongelijk. Is een ge-
zamenlijke inzet van samenwerkingsverbanden en 
betrokken gemeenten hierop te overwegen? 

49



Intern – strategische vragen
12  Bijna alle S(B)O-scholen zeggen te maken te  

hebben met personeelstekorten. Sommige zeggen 
dat vernieuwingen en experimenten daarmee niet 
of nauwelijks meer tot stand kunnen komen. Leiden 
personeelstekorten noodzakelijkerwijs tot het stag-
neren van onderwijsvernieuwing en tot het niet van 
de grond komen van inclusiever onderwijs? Of zou 
het juist een startpunt kunnen zijn voor onderwijs-
vernieuwing, bijvoorbeeld door het anders orga-
niseren van het onderwijs en het beter benutten 
van gespecialiseerde expertise? Zo ja, wat zijn de 
mogelijkheden van samenwerkingsverbanden om 
hieraan een positieve impuls te geven?

13  Veel S(B)O-scholen lijken zich sterker verbonden 
te voelen met hun bestuur dan met het samenwer-
kingsverband. Dit geldt zowel voor samenwer-
kingsverbanden met een schoolmodel als met een 
expertisemodel. Beleidsdiscussies over inclusiever 
onderwijs spelen zich dan ook voornamelijk (nog) 
daar af. Dat is voor hen vaak leidend. Samenwer-
kingsverbanden zouden zich kunnen afvragen hoe 
zij het S(B)O meer bij de discussies over inclusiever 
onderwijs zouden kunnen betrekken en dan ook de 
rol en positie van het S(B)O in inclusiever onderwijs 
explicieter aan de orde kunnen stellen. We zien in 
de praktijk dat de meeste S(B)O-scholen in deze 
regio hun expertise wel beschikbaar willen stellen 
voor het reguliere BAO, maar verder is er nog  
weinig sprake van een (gedeelde en) gezamenlijke 
visie op hun rol en positie bij inclusiever onderwijs. 
Er zijn ook nog nauwelijks scholen die experimen-
teren met integratie van regulier en gespecialiseerd 
onderwijs (Beleidsregel van ministerie van OCW.  
De positie van het gespecialiseerd onderwijs bij 
inclusiever onderwijs is een thema dat ook landelijk 
veel aandacht verdient. Wellicht kan de regio  
Midden Nederland hierin een voorloper zijn.
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